
گلمحمدیانتقامداییراازسایپامیگیرد؟

ژنرال دوباره همسایه 
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مجازآباد

افشاگریجنجالیشهریار
ازبدقولیکارخانهسایپاتادخالتسیاسیوندرفوتبال

پراید 50 میلیونی دروغ است؟

سند2030مثلآتشزیرخاکستراست

تربیت سرباز برای دشمن!
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هنر فرهنگ  و
یادداشتیازآرششفاعی

سلبریتی ها مرز نمی شناسند

گفتوگوبافرهادحسنزاده،برندهلوحسپاسجایزههانسکریستینآندرسن

در ادبیات کهن ایرانی، داستان های مدرن داشته ایم

تصمیم ناگهانی هیئت مدیره باشــگاه سایپا و فسخ یکطرفه قرارداد علی دایی و 
معرفی ابراهیم صادقی به عنوان ســرمربی جدید این تیم لیگ برتری باعث شد 
علی دایی صبح روز جمعه در سالن اجتماعات مجموعه فرهنگی سیدالشهدا تهران 
مقابل خبرنگاران قرار بگیرد تا درباره دلایل پشت پرده این تصمیم با آن ها صحبت 
کند.علی دایی در 
ایــن  ابتــدای 
خبری  نشســت 
درباره دلایل اخراجش از 
سوی مجموعه مدیریتی 
سایپا گفت: بعد از مسئله ای 
که پیش آمد خیلی ها زنگ زدند 
و خواستار مصاحبه بودند. برای همین تصمیم 
گرفتم این نشســت را برگزار کنم تا خودم جواب 
شما دوســتان را بدهم و کسی از طرف من نقل 
قولی نکند. حق هر مجموعه ای اســت که مربی 
خــود را اخراج کند. خدا را شــکر می کنم که به 
خاطر احقاق حق اخراج شدم.وی گفت: من گفتم 
پراید 50 میلیون و تیبا 70 میلیون شــده است 
دروغ گفتم؟ اشتباه کردم؟ کجای حرف من اشتباه 
بوده؟ من درد جامعه را گفتم. من گفتم قیمت ها اینقدر 
افزایش پیدا کرده، حقوق ما که زیاد نشده، حداقل آن را 
به موقع بدهید. در مصاحبه من به کدام کارگر توهین 
شد؟ آقایان! اگر شــما طرفدار کارگر هستید، من در 
این قشــر زندگی کرده ام. همه کار کرده ام تا به اینجا 
رســیده ام.آقای سایپا! شما برای کارگر چه کار کرده اید؟ 
قیمــت همه چیز را دو برابر کرده اید اما آیا حقوق کارگران 
را هم افزایش داده اید؟ دایی گفت: در مصاحبه ام خواستار این 

شدم که شما )باشگاه سایپا( به تعهدات خود عمل کنید...
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فرهنگ  وهنر

دربارهسینمایسعیدسهیلی

 لودگی کلامی 
به جای کمدی سیاسی

سینمای کمدی جدا از هدف ایجاد سرگرمی و لذت برای مخاطب گاهی دنبال 
اهداف دیگری در لایه های زیرین خود هم می رود. هجو، هزل موضوعات جدی 
و اشاراتی در قالب طعنه های طنز و گزنده خاصیت آثار کمدی است و زمانی که 
موضوع آن مسائل سیاسی باشد به دلیل حساسیت هایی که این موضوعات در 
جامعه دارد بیش از پیش هم به چشم خواهد آمد. فضای جامعه ما به گونه ای 

فرهنگــی، اقتصادی و اجتماعی ...اســت که ناخواســته مسائل 

کلیدها

دربارهفروختن
من می فروشم پس هستم، انسان امروز را غرب این طور تعریف کرده است 
و نویسنده برند ما هم در این طرف عالم همین است. البته که فروختن بد 
نیســت و پرفروش بودن فحش نیست، ولی اینکه تعریف آدم از عالم این 

باشد که من می فروشم پس هستم امر تازه ای است.
فروختن و خریدن دو اتفاق انسانی اند، ولی اگر همه ماهیت انسان با این ها 
معنا شود معنای انسانیت را از انسان می گیرند. مثل هر چیز دیگری، همه 
افعال ما خوبند، ولی اگر ما به هر کدامشان محدود شویم این اتفاق خوبی 
نیست. فروختن به واسطه قدرتی که ایجاد می کند بسیار خود را به همه 
چیز تحمیل کرده اســت. انسان امروز برای من دو تعریف مهم دارد: یکی 
حیوان فروشــنده است و دیگری حیوان بمباران کننده! این انسان هر جا 
که نمی تواند بفروشد بمباران می کند و بمباران می کند تا بفروشد. الاکلنگ 
رفتاری بشر جدید این دو رفتار اصلی است. تجارتکده ها، بتکده های جدید 
بشرند و سرمایه، خدای این عصر است. خدایی که می تواند با انواع بمب های 

خوشه ای و هیدروژنی و اتمی و... کافران به خود را عذاب کند. 
این است که ما اگر هم پا به عرصه خرید و فروش می گذاریم باید متوجه 
باشیم که قرار نیست با همان روشی جلو برویم که خدای عصر جدید عمل 
می کند. جایی در منظومه سِفر بمباران نوشته ام که: آزادی به قیمت امنیت 
/مغز در مقابل شکم/ نفت در برابر غذا/ ما شما را بیهوده زنده نمی گذاریم/ 

شما زنده اید تا خرید کنید! 
هر کســی زندگی یا مرگش به نسبت منفعتی که برای زرسالاران دنیای 
جدید دارد، ارزش دارد، اما همین اخلاق را بازار به مرور به ما هم تحمیل 
می کند. صنایعی که به نیت فروختن ایجاد شــده اند خیلی فرق دارند با 

صنایعی که در خدمت بشرند. 
اعتقاد به »روزی« یک نوع زندگی را می ســازد و اعتقاد به فروختن نوعی 
دیگر از زندگی را در پی خواهد داشــت. اگر بخواهیم برای آخرت زندگی 
کنیم فروختن هم جزیی از زندگی ماســت، ولی گاهی فروختن می شود 
همه معنای زندگی. قیصر امین پور غزلی دارد یا این مطلع که این حنجره 
این باغ صدا را نفروشید! فروختن حنجره )باغ(، فروختن همه زندگی است. 
همه حیات ما در خدمت سعادت اخروی باید باشد ولی نوع طراحی بازار 
جدید انســان را در خدمت صنعت تعریف می کنــد و همه باید بدوند تا 
چرخ های  ماشین ها بچرخد. حتی همین نوع نگاه شیطانی سبب شده در 
یک ســده اخیر خانواده در همه جای جهان هدف قرار بگیرد و متلاشی 
شود تا نیروی کار ارزان فراهم شود. خلاصه هر نوع دستکاری های عمده 
در ساختارهای تولیدی، مصرفی و تبلیغات تجاری نتایج جدی در سبک 

زندگی و نگاه ما داشته و خواهد داشت.

روزنوشتههایعلیمحمدمؤدب

روزمره نگاری ها

ســند2030 انگار مثل آتش زیر  مجازآباد/فؤادآگاه
خاکستر اســت! می دانید که ماجرای این سند برمی گردد 
به تابستان ســال ۱3۹۴ که رؤسای دولت ها و نمایندگان 
بلندپایه نهادهای تخصصی سازمان ملل در مجمع عمومی 
این سازمان، دستورکار سند 2030 را تصویب کردند. مقامات 
ایران هم جزو شــرکت کنندگان در این اجلاس بودند که 
همان موقع متعهد به اجرای این سند در کشورمان شدند.

پس از آن بود که موضع گیری های داخلی علیه این ســند 
بین المللی آغاز شــد. اول از همه رهبری در اردیبهشت ۹6 
به اجرای این ســند واکنش نشان دادند... خرداد ماه همان 
سال صفحه اینستاگرام حسن روحانی تصویر مصوبه دولت 
درباره این سند را منتشر کرد... دو روز بعد، علی لاریجانی 
و ســایر نمایندگان مجلس اجرای این ســند را غیرقانونی 
اعلام کردند... قوه قضائیه هم نسبت به اجرای غیرقانونی 
سند2030 در کشــور اعتراض کرد و خلاصه دولت 
مجبور به لغو اجرای این ســند در کشورمان شد. 
پس از تمام حواشــی اش در سال های گذشته و 
پس از مدتی سکوت درباره آن، مدتی پیش وزیر 
ارتباطات در ژنو ســخنرانی کرد و چند جمله 
هم گفت که نشــان می داد گویا بخش هایی 
از ســند هنوز دارد در کشــور اجرا می شود. 
همین ســخنرانی انگار سبب شد آتش زیر 
خاکستر دوباره زبانه بکشد و فضای مجازی هم 
با این آتش داغ بشود. فشار کاربران شبکه های 
اجتماعی اما ســبب شد »آذری جهرمی« همه 
چیز را تکذیب کند: »آیا اجرای دولت الکترونیکی 
که ابلاغ رهبرمعظم انقلاب و تکلیف برنامه ششم 
توسعه اســت و سبب ریشه کن کردن اختاپوس 

فســاد از کشور می شــود، اجرای ســند بین المللی است؟ 
مطمئناً اجرای هیچ ســندی در دستورکار نیست«.با وجود 
تکذیب وزیر، همچنان شائبه هایی درباره اجرای این سند در 
کشورمان در فضای مجازی مطرح می شد تا اینکه رهبری 
در دیدار چند روز پیش با معلمان ضمن هشدار به مسئولان 
درباره سند 2030 گفتند: »لبُّ کلام سند 2030 این است 
که نظام آموزشــی ما باید سبک زندگی و فلسفه حیات را 
بر اساس مبانی غربی به کودک بیاموزد. یعنی شما معلمان 
در کلاس درس برای غرب سرباز درست کنید«.کاربران هم 
بلافاصله هشتگ#2030_علیه_هویت را در فضای مجازی 
داغ کردند. یکی از کاربران که معتقد است رهبری به ماجرای 
سخنرانی آذری جهرمی کنایه زده اند، خطاب به وزیر جوان 
در توییتر نوشت: »برداشت از صحبت های امروز رهبری این 
اســت که ســند2030 علیه هویت هر جامعه ای که دارای 
فرهنگ و تمدن غنی هســت، تدوین شده. جناب وزیر به 
نظرتون با اونایی که مُصراند 2030 اجرا بشــه و زیرپوستی 
این ســند رو در مدارس ما اجــرا می کنند، چه باید کرد؟«

طولی نکشید که توییت های مربوط به سند 2030 توییتر 
را اشــباع کرد تا وزیر جوان به خاطر صحبت هایش در ژنو و 
دولت به خاطر عملکردش درمورد سند 2030 لای منگنه 
قــرار بگیرند. کار حتی آن قدر بالا گرفت که این هشــتگ 
پس از گذشــت یک روز تبدیل به ترند اول توییتر فارسی 
شد. کاربران معتقدند این ســند به صورت پنهانی درحال 
اجراســت، در غیر این صورت دلیلی نداشــت که رهبری 
پس از گذشــت دو ســال از لغو اجرای آن، در ســخنرانی 
جدیدشــان به آن اشــاره کنند. حالا بایــد منتظر بمانیم 
تا ببینیم واکنش وزیر جوان و ســایر مسئولان به سخنان 
رهبری و توفان توییتری کاربران فضای مجازی چیســت؟

سند2030مثلآتشزیرخاکستراست

جشنامضابدوننویسندهتربیت سرباز برای دشمن!
حمید  اینســتاگرام  صفحــه 
شدن  بســتری  از  داودآبادی 
این جانباز دفــاع مقدس در 
بیمارستان خبر داد و با انتشار 
»جشن  نوشت:  او  از  تصویری 
جدیدترین  »37سال«  امضای 
کتــاب حمیــد داودآبادی و 
»دیدم  کتــاب  چاپ جدیــد 
کــه جانم مــی رود« در حالی 
برگزار می شود که نویســنده در بیمارستان بستری است. قرار بود روز 
جمعه از کتاب »37 ســال« جدیدترین اثر حمیــد داودآبادی پیرامون 
سرنوشــت ســردار بزرگ حاج احمد متوســلیان، در غرفه نشر شهید 

کاظمی رونمایی شود.
 متأســفانه روز چهارشــنبه داودآبادی هنگام حضور در غرفه شــهید  

کاظمی دچار عارضه قلبی شد و به بیمارستان منتقل گردید«.

احساسدردغیرواقعی!
فعــال  ثابتــی،  امیرحســین 
به شایعه  رسانه ای در واکنش 
اینســتاگرام  در  بنزین  گرانی 
نوشــت:»ریچارد نفیــو معمار 
ایران  علیه  آمریکا  تحریم های 
در کتابی با عنوان هنر تحریم ها 
نکته مهمی را مطرح کرده که 
و  روحانی  اســت جناب  بعید 
سایر دولتمردان که در شرایط 
فعلی به دنبال افزایش قیمت بنزین هســتند از آن بی خبر باشــند. نفیو 
در بخشــی از این کتاب نتیجه می گیرد که آنچه تحریم های آمریکا علیه 
ایران را مؤثر ساخت، »احساس دردی« بود که به لحاظ اجتماعی و روانی 
مردم ایران آن را درک کردند. یعنی آمریکا در برخی حوزه ها تحریم هایی 
را علیه ایران اعمال نکرده بود اما  به واســطه سوءتدبیر برخی مسئولان، 
مردم احساس کردند این فشارها ناشی از همان تحریم های آمریکاست«.

میدانستندچهمیکنند؟
فیلــم الرســاله معــروف بــه 
»محمــد رســول الله)ص(« به 
کارگردانــی مصطفــی عقاد با 
وجود تمام مشــکلات در سال 
مصطفی  شــد.  منتشر   ۱۹76
عقــاد برای ســاخت این فیلم 
با مشــکل تأمیــن هزینه های 
ســاخت مواجــه شــد و نبود 
این  در ساخت  تجاری  شریک 
فیلم، در همان ابتدا فیلم را تا آســتانه تعطیلی کشــاند تا اینکه توســط 
قذافــی مورد حمایت مالی قرار گرفت و بنابراین فیلمبرداری این فیلم در 
کشــورهای لیبی و مراکش که لوکیشن های مشابه مکه و مدینه آن زمان 
داشتند، آغاز شد. بهروز شعیبی، بازیگر مطرح کشورمان با انتشار تصویر 
جالبی از پشــت صحنه این فیلم در اینستاگرامش نوشته است:»مصطفی 
عقاد و آنتونی کویین در پشت صحنه الرساله )محمد رسول الله(. خودشان 

می دانستند دارند با تاریخ سینما چه می کنند؟«

مجازآباد

همهبهانهازتوست...!
رقیهتوســلی:چک می کنم... رفیقِ آن ور آب ها 
بالاخره فیلش یاد هندوستان می کند و برایم ایمیل 
می زند. رفیق جیکِ آلزایمری من، که از وقتِ رفتن 
و پشــت سر نگاه نکردنش قریب دوجین 365 روز 

می گذرد!
با بغض و اشــتیاق از باکس هــای دیگر می پرم و 
»پــگاه« را کلیک می کنم.یک نفس کلمات نامه اش 
را هورت می کشم. حال و هوای پیامش، گس است. 
چند خط اظهار پشیمانی بابت بی جوابی های مکرّر 

و الباقی دلتنگی های تازه.
آن قدر پشت ســرهم، پگاه پگاه پگاه می کنم که 
بعدِ دقایقی روبه رویم ظاهر می شــود. آن موجودِ 
ولــرمِ دوربین به دســت.نمی دانم چرا دلم بعد آن 
همه بی معرفتی باز هُرّی می ریــزد پایین و درجا 
تنگ می شود برای »عالیجناب« گفتن هایش، برای 

خنده های اســتارتی اش.واقعاً که قدیمی ها متین 
گفتنــد: کاش آب وهوا که عوض می شــود، آدم و 
وفایش عوض نشــود...ولی چه می شــود کرد که 

دوست، نامرد و نادانش هم دوست بشمار می آید!
چند قُلُپ آب می نوشــم و با تمرکز بیشتر دوباره 
می نشینم پای 3۹ خط ارسال شده. پای پگاه دور 

از وطن.
غرولندکنان می گویم جای شکرش باقی است که 
آلزایمر مصلحتی اش آن قدرها عود نکرد که به کل 
منکرم شود. از خروار کلمه ای که فرستاده سمتم، 
می بینم روی »home« چقــدر زوم کرده. از همه 
چیز گفتــه؛ از امکانات و تنهایــی و کار، از غذا و 
تفریحات و دوستان تازه و استادان ناب عکاسی، از 
کتاب هــای اورجینال اما نه به اندازه خانه. به اندازه 
ذوب شدن در اتاق هایی که بوی جایی را نمی دهند 
که باید بدهند. نوشته نه برای خانه خودشان که برای 
خانه باصفای ما هم یک ذره شــده قلب و روحش. 

برای قــدم زدن در خیابان درخت نارنج دار منتهی 
به منزل پدری اش. ارتباط مجازی مان که به سَــر 
می رسد، راه می افتم توی چاردیواری. یک جورهایی 
راست می گوید پگاه... خاص ترین نقطه عالم است 
اقامتگاه هــر کســی.خداوکیلی در کجای جهان 
می توان بــه دلپذیری و راحتی کاناپه خانه خودت 
پیدا کرد و لمَ داد آنجا... وقت شســتن ظرف ها به 
شرم شکستن فنجانی دچار نشد... از روی شبکه های 
تلویزیون پرید و آخر سَر یک عدد فیلم گذاشت توی 
دستگاه... سَرخود »گل قاشقی« را از بالکن منتقل 
کــرد روی میزکار و اتاق را از کف تا ســقف کتاب 
باران کرد... می شود ســاعت ها با تلفن گپ زد و...

دمِ پگاه گرم! چه خوب یک تکُ پا از دوردســت ها 
آمد و یادم انداخت شُــکر چقدر واجب است! شکر 
رفاقت های ریشــه دار، شــکر چند متر خاطره و 
نوســتالژی، شکر داشــته هایی که گاهی کمرنگ 

می شوند.
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سینا حسینی: تصمیم ناگهانی هیئت مدیــره باشگاه سایپا و 
فسخ یکطرفه قرارداد علی دایی و معرفی ابراهیم صادقی به عنوان 
سرمربی جدید این تیم لیگ برتری باعث شد علی دایی صبح روز 
جمعه در سالن اجتماعات مجموعه فرهنگی سیدالشهدا تهران 
مقابل خبرنگاران قرار بگیرد تا درباره دلایل پشت پرده این تصمیم 

با آن ها صحبت کند.

  چرا اخراج شدم؟!
علی دایی در ابتدای این نشســت خبــری درباره دلالیل 

اخراجش از سوی مجموعه مدیریتی سایپا گفت: بعد 
از مسئله ای که پیش آمد خیلی ها زنگ زدند و خواستار 
مصاحبه بودند. برای همین تصمیم گرفتم این نشست را 

برگزار کنم تا خودم جواب شما دوستان را بدهم و کسی از 
طرف من نقل قولی نکند. حق هر مجموعه ای است که مربی 
خود را اخراج کند. خدا را شــکر می کنم که به خاطر احقاق 

حق اخراج شدم.

  مگر دروغ است پراید 50 میلیون نشده؟!
وی گفت: من گفتم پراید 50 میلیون و تیبا 70 میلیون شده است 
دروغ گفتم؟ اشتباه کردم؟ کجای حرف من اشتباه بوده؟ من درد 
جامعه را گفتم. من گفتم قیمت ها اینقدر افزایش پیدا کرده، حقوق 
ما که زیاد نشده، حداقل آن را به موقع بدهید. در مصاحبه من به 
کدام کارگر توهین شد؟ آقایان! اگر شما طرفدار کارگر هستید، من 
در این قشر زندگی کرده ام. همه کار کرده ام تا به اینجا رسیده ام.آقای 
سایپا! شما برای کارگر چه کار کرده اید؟ قیمت همه چیز را دو برابر 
کرده اید اما آیا حقوق کارگران را هم افزایش داده اید؟ دایی گفت: 
در مصاحبه ام خواستار این شدم که شما )باشگاه سایپا( به تعهدات 
خود عمل کنید. کجای حرف من بی احترامی بود؟ آقایانی که این 
صحبت ها را می کنید، شما کی به تعهدات خود نسبت به مردم عمل 
کردید؟ پول مردم را گرفتید و هر روز به آن ها یک قول دادید که 
به هیچ کدام از آن ها نیز عمل نکردید. خریدار، ماشین رنو ثبت نام 
کرده به او یک ماشین دیگر تحویل می دهید. آقایان جلوی کارخانه 
شما تحصن شده بود نه جلوی در خانه من، نه جلوی محل کار من.

  غیر فوتبالی ها مرا اخراج کردند
وی ادامه داد: این پشت میز نشســتن ها ارزش ندارد. این میزها 
به کســی وفا نکرده است. خیلی ها پشــت این میزها می آیند و 
می روند. من در فوتبال تا الان 3 بار اخراج شــده ام که هر 3 باز آن 
غیرفوتبالی بوده است. دفعه اول گفتم رئیس جمهور مرا اخراج 
کرده همه شما خندیدید اما بعد دیدید که رئیس جمهور بود. دفعه 
دوم از پرسپولیس اخراج شدم که آن هم به دستور وزیر ورزش بود. 

دفعه سوم هم که الان است. من با مردم زندگی کرده ام. اکنون هم 
نمی دانم دفعه بعدی که اخراج می شوم قطعا برای چه موضوعی 

است.

  فقط زیر بیرق امام حسین)ع( هستم نه چپ و راست
سرمربی سابق سایپا افزود: من جوان تر که بودم حرفی زده بودم 

که دوباره آن را تکرار می کنم. علــی دایی زیر بیرق 
هیچ کسی ســر خم نمی کند نه چپ، نه 

راســت و نه میانه. من فقط زیر بیرق 
یک نفر سرم را خم کرده ام و آن 
اباعبدالله الحسین)ع( است و به 
غیر از آن زیر پرچم کسی سرم 
را خم نمی کنــم. من تا به 
اینجا هم که رسیده ام با 

تلاش خودم بوده است. درس خوانده و 
کار کرده ام تا به اینجا برسم. وجدانم راحت 

است که تا الان نگاه چپ به ناموس مردم و به 
مال کسی نکرده ام و یک ریال هم مال حرام در 

زندگی ام نیاورده ام. من الان آرامش دارم.

  مصطفی مدبر را نمی شناسم!
دایی در خصوص دریافت حکم اخراج از سوی 
مصطفی مدبر مدیرعامل باشگاه سایپا گفت: 
شخصی به نام مصطفی مدبر برای من وجود 
خارجی ندارد و من چنین شخص حقیقی 
را نمی شناسم. من سردار غفور درجزی 
دورق را می شناسم. در گذشته در یکی از 

برنامه های نود، شنیدم که شخصی با سمت 
رئیس شرکت توسعه و تجهیز در حال 
صحبت است. من تصویرش را نمی دیدم 

اما صدایش را می شــنیدم که برایم 
آشنا بود. وقتی که تصویر این فرد 

را دیدم مشاهده کردم که همان 
سردار غفور خودمان است. حالا 

چگونه مصطفی مدبر شده است؟ کاش یک نفر از ثبت احوال اینجا 
بود و سوال می کردم که آیا یک نفر می تواند به صورت همزمان اسم 
و فامیلش را عوض کند؟ مگر می شود با عوض کردن شناسنامه، 
شخصیت و گذشته را هم عوض کرد؟ دیروز)پنجشنبه( نامه ای را 
برایم فرستادند که به کسی دسترسی نداشتم و امروز)جمعه( هم 
که تعطیل است. فردا)امروز( پیگیری می کنم که آیا شخصی به 

نام سردار درجزی دورق می تواند این کار را انجام بدهد یا خیر؟
وی اضافه کرد: من این فرد را از زمانی که مســئولیت حراســت 
صدا و ســیما را برعهده داشت می شناســم. یک پرونده در سال 
85 داشتم که یک خانم 300 میلیون تومان پول مرا خورده بود. 
این زن خودش را از آشنایان درجزی دورق معرفی می کرد. من 
زمانی که می گفتم کسانی به تیم آمده اند که با من خصومت دارند 
همین ها را می گفتم. ســال 85 محکومیت آن زن را گرفتم. او 
مدتی در زندان بود و فرار کرد اما دوباره او را گرفتند و 
او از آشنایان سردار غفور بود. اینکه مصطفی 
مدبر یک باره آمد برایم علامت سوال بود و 
الان نمی دانم چگونه مدیرعامل سایپا 
شده است؟ مگر او فعالیت ورزشی 
داشته است؟ من باید فردا)شنبه( 
استعلام بگیرم که آیا حکم فسخ 
قرارداد با امضــای او می تواند 

معتبر باشد یا نه؟

  من فقــط از خدا می 
ترسم نه بنده اش!

»گفتید افرادی که شما را 
از باشگاه اخراج کردند به 
جاهای دیگر وصل هستند، 
آیا بــا این وجــود امیدوارید 
شکایت شما به نتیجه برسد؟« 
سرمربی سابق سایپا در واکنش 
به این ســوال تصریح کرد:  
اگر آنها به بنــده خدا وصل 
هســتند من به خود خدا 
وصل هستم. این حرف ها 
خنــده دار اســت. از بنده 
خدا بترسم؟ شما حرف خوبی 
زدید در این مملکت خیلی ها به 
بنده های خدا وصل هستند و فکر 
می کنند با این حرف ها می توانند 
کارهای خودشــان را جلــو ببرند. 

ببخشید مگر آن بالایی الکی اســت؟ تنها چیزی که من به آن 
دلبستگی ندارم دنیا است. با تمام حرف هایی که پشت سرمن 
می زنند من یک خانه در تهران و یک ویلا در نوشهر دارم. چند 
مغازه هم دارم که به صورت شریکی کار می کنند. دو ماشین هم 
دارم که سوار می شوم. شما نگاه کنید ببینید من به جز اینها آیا چیز 
دیگری دارم؟ اما هزاران نفر هستند که می توانید بروید و بگویید 
چقدر حقوق دولتی می گیرند. ببینید چه چیزهایی دارند. چه 

چیزهایی به نام زن و بچه  آنها است.

  چرا بچه های شما در خارج زندگی می کنند؟
دایی گفت: متاسفانه یکسری شعار می دهند که فدایی مملکت 
هستند. آقایان فدایی مملکت چند سال است بچه های شما خارج از 
کشور زندگی می کنند؟ با این وضع دلار چقدر هزینه آنها می شود؟ 
به نظر شما با این حقوق ها می شود چنین خرجی انجام داد؟ من 
فقط یک کار خودم را دارم و در فوتبال هم حضور دارم. نه مشاورم، 
نه چیز دیگری. من کار خودم را انجام می دهم اگر کارم خوب باشد 
مثل سایر مردم وضعم بهتر می شــود. اگر هم بد باشد باید فشار 

اقتصادی را تحمل کنم.

  افتخار می کنم که به خاطر گفتن حق اخراج شدم
سرمربی پیشین تیم فوتبال سایپا در واکنش به بیانیه چند ماه قبل 
کارکنان سایپا و اینکه به نظرمی رسد اختلاف نظرها با او از همان 
ابتدای فصل وجود داشته است گفت: متاسفانه امثال ما که دنبال 
حقیقت هستیم  و می خواهیم با مردم روراست باشیم همیشه مورد 
اتهام قرار می گیریم. من اگر بگویم که همه چیز خوب است خیانت 
کرده ام. عادت ندارم چیزی را که می بینم، نگویم. الان هم این اتفاق 
رخ داده و افتخار می کنم که در مملکت اسلامی 3 بار به دلیل گرفتن 
حق اخراج شدم. این مدال افتخاری بود که خدا دوباره نصیبم کرد. 

  با قیمت دلار واقعا مربی خارجی به ایران می آید؟
وی در خصوص ســرمربی آینده تیم ملی اظهار داشــت: من در 
جایگاهی نیستم که بتوانم نظری در این باره بدهم. مردم مربی بزرگ 
خارجی را دوست دارند اما با این وضعیت دلار آیا فدراسیون می تواند 
چنین شخصی را بیاورد؟ به هر حال مردم دوست دارند که یک مربی 
خارجی در سطح کی روش به تیم ملی بیاید. سرمربی سابق تیم 
فوتبال سایپا در ادامه نشست خبری گفت: برای نشستن در پشت 
میز به دنیا نیامده ام. آنهایی که مرا اخراج کردند الان کجا هستند؟  
مطمئن باشید آینده بزرگ ترین قاضی است و همه چیز را نشان 
می دهد. آینده نشان می دهد که دایی چه کسی بوده و امثال مدبرها 
و گودرزی ها و رئیس جمهورها چه کسانی بوده اند. در واقع گذشت 

زمان به نسل های آینده همه چیز را می فهماند.

افشاگری جنجالی شهریار؛ از بدقولی کارخانه سایپا تا دخالت سیاسیون در فوتبال

دایی: پراید 50 میلیونی دروغ است؟

مورینیو: مسی خدای فوتبال است
ورزش: درخشش لیونل مسی حتی باعث شده تا ژوزه مورینیو نیز لقب خدای فوتبال 
را به او بدهد. ژوزه مورینیو که این روزها به تفسیر بازی ها مشغول است، در مصاحبه 
با راشا تودی و در تمجید از لیونل مســی گفت:»خدای فوتبال در بازی با لیورپول، 
تفاوت ها را رقم زد. البته که بارسا پر از ســتاره های بزرگ است ولی این بشر واقعا 
باورنکردنی است. نمایش لیورپول در نوکمپ، شجاعانه و بسیار خوب بود. شاید هم 
مستحق آن شکست سنگین نبودند. در سال های اخیر به یاد ندارم تیمی در لیگ 

قهرمانان، مالکیت توپ را از بارسا برده باشد ولی لیورپول چنین کرد.«

رونالدو و احتمال روی آوردن به مربیگری
ورزش: فوق ستاره پرتغالی یوونتوس احتمال روی آوردن به مربیگری در سال های 
آینده را رد نکرد. کریســتیانو رونالدو می گوید: »باید فروتن بود. باید یاد بگیرید؛ 
چون همه چیز را نمی دانید. اگر شــما باهوش هستید، باید از کوچک ترین  چیزها 
برای تبدیل شدن به ورزشکار بهتر اســتفاده کنید. در یوونتوس من بخوبی خودم 
را با شــرایط وفق دادم و همه دیدند که نکته منفی در مورد من وجود نداشت. این 
احتمال وجود دارد که در پایان دوران فوتبالم به مربیگری روی بیاورم این احتمال 

را نمی توان رد کرد.«

سولسشر: باید 250 بازیکن جدید جذب کنیم!
ورزش: منچســتریونایتد در نبرد برای کسب ســهمیه لیگ قهرمانان است و بسیاری 
معتقدند، پروژه نقل و انتقالاتی این باشگاه، وابستگی مستقیم به این قضیه دارد. اوله گنار 
سولسشر در این رابطه می گوید: »حرف آخر در مورد جذب یا جدایی بازیکنان را من می 
زنم و در این رابطه ملاقات های پیوسته ای با سران باشگاه دارم. از شرایط راضی هستم و 
حدس می زنم باید 250 بازیکن جذب کنیم؛ چرا که شما رسانه ها منتظر این هستید تا از 
بازیکنانی که باید جذب کنیم، بنویسید و امیدوارم بتوانیم کسانی را به خدمت بگیریم که 

بتوانید چیزهای خوبی در موردشان بنویسید؛ اما هنوز چیزی مشخص نیست.«

آلگری: انگیزه کافی برای هدایت یووه را دارم
ورزش: سرمربی یوونتوس می گوید با وجود کسب هشتمین قهرمانی پیاپی سری آ 
با این تیم همچنان از عطش کافی برای کسب موفقیت برخوردار بوده و قصد ماندن 
در یووه را دارد. ماســیمیلیانو آلگری می گوید: »در پایان فصل باید با آندره آ آنیلی 
رئیس باشگاه یک جلسه برگزار کنیم و صحبت کنیم تا بتوانیم برای آینده باشگاه یک 
برنامه درست طراحی کنیم. یوونتوس هر سال باید در اوج باشد و برای کسب همه 
موفقیت های قابل دسترس تلاش کند. من برای ادامه دادن کارم به عنوان سرمربی 

یوونتوس انگیزه لازم را دارم.«

ورزش : هفته بیست و هشتم رقابت های لیگ برتر با پیروزی 
تیم های سپاهان اصفهان، صنعت نفت آبادان ،ذوب آهن اصفهان 
و تساوی تیم های فولاد - پیکان و نفت مسجد سلیمان با سپیدرود 

رشت پیگیری شد.

  صلح در فولاد آره نا
در تنها دیدار روز پنج شنبه، دیدار دو تیم فولاد خوزستان و پیکان 
تهران با نتیجه تساوی یک بر یک به پایان رسید تا جدال قطبی و 
فرکی در خوزستان با تقسیم امتیازها به پایان برسد. در این دیدار 
که در ورزشگاه فولاد آره نا اهواز برگزار شد عیسی آل کثیر برای 

پیکان و پریرا برای فولاد خوزستان گلزنی کردند.

 روز آقا معلم خراب شد
اما در دیدارهای روز جمعه صنعت نفت آبادان در قائمشهر موفق 
شد با دو گل شاگردان قرمز پوش مجید جلالی را شکست دهد تا 
با این پیروزی شیرین به میانه جدول رده بندی صعود کند.در این 
دیدار نفت آبادان با گلهای بالوتلی و غبیشاوی توانست سه امتیاز 
ارزشمند را به مجموع امتیازهای خود اضافه کند تا با روحیه به 
استقبال دیدار با استقلال تهران در آبادان برود.تک گل نساجی در 

این بازی توسط محمد مهدی نظری به ثمر رسید.

  یک دنیا حاشیه در مسجد سلیمان
ملاقات نفت مسجد سلیمان و ســپیدرود رشت هم با نتیجه 
تساوی یک بر یک به پایان رســید، در این بازی پر حاشیه تیم 
سپیدرود موفق شــد گل اول بازی را به ثمر برساند، پس از این 
گل شادی بازیکنان سپیدرود کار را به درگیری کشید که این 
اتفاق با مصدومیت سرمربی جدید نفت همراه شد، اصابت سنگ 
به سر فیروز کریمی باعث شد او از هوش برود و با آمبولانس به 
بیمارستان منتقل شود، پس از این اتفاق بازی به جنجال کشیده 
شد ، در دقایق پایانی بازی بیژن حیدری یک ضربه پنالتی به سود 
مسجدسلیمان اعلام کرد که حکیم نصاری این ضربه را به سمت 

دروازه سپیدرود شوت کرد که ملکی آن را مهار کرد. پس از این 
اتفاق حیدری ده دقیقه وقت اضافه اعلام کرد که در دقیقه نهم 
وقت اضافه نیمه دوم نفت مسجد سلیمان گل تساوی را روی 

اشتباه ملکی به ثمر رساند تا امتیازها میان دو تیم تقسیم شود.

  تارتار قربانی جدید ذوب آهن 
در بوشــهر تیم فوتبال ذوب آهن به مصاف تیم فوتبال پارس 
جنوبی جم رفت که در پایان ذوبی ها توانستند با دو گل شاگردان 
مهدی تارتار را در خانه شکســت دهند تا ناکامی های این تیم 
بوشهری همچنان ادامه پیدا کند.محمد نژاد مهدی و علیرضا 

چراغعلی گل های ذوب آهن در این دیدار را به ثمر رساندند.

  قلعه نویی دوباره پشت سر برانکو
در آخرین دیدار روز سوم هفته بیست و هشتم تیم فوتبال سپاهان 
اصفهان در خانه به مصاف تیم فوتبال ماشین سازی تبریز رفت 
که در پایان این دیدار حســاس تیم فوتبال سپاهان با گل های 
کی روش استنلی و مهرداد محمدی به یک پیروزی ارزشمند 

دست پیدا کرد تا به فاصله سه امتیازی پرسپولیس برسد.

  »شهرخودرو« به دنبال نخستین شکست صادقی
در آخرین دیدار هفته بیست و هشــتم امروز یک دیدار بسیار 
حساس در ورزشگاه دســتگردی تهران بین تیم های سایپا و 
پدیده برگزار خواهد شد تا پرونده این هفته بازی های با تعیین 
نتیجه این دیدار بسته شود. شاگردان یحیی گل محمدی که 
حالا یکی از شانس های اصلی کسب سهمیه در لیگ هجدهم 
شناخته می شوند باید به مصاف تیمی بروند که به تازگی سرمربی 
سرشناس خود را به دلیل اختلاف با مدیرعامل از دست دادند. 
بازیکنان شهر خودرو که هفته قبل با عبور از سد استقلال این تیم را 
وارد بحران کردند و شانس خود را برای آسیایی شدن افزایش دادند 
با انگیزه فراوان به مصاف سایپا خواهند رفت تا همچنان سرنوشت 

شان را به دست خود رقم زنند. 

ورزش: در بازی های آسیایی 2018 کاروان کشورمان موفق 
به کسب 20 طلا، 20 نقره و 22 برنز شد و در رده ششم جدول 
مدالی قرار گرفت. در بازی های پاراآسیایی هم کاروان ایران 
51 طلا، 42 نقره و 43 برنز به دست آورد تا برای نخستین بار 

در رده سوم این بازی ها قرار بگیرد.
پیش از اعزام کاروان های ایران، مسئولان ورزش کشورمان و 
در راس آن وزارت ورزش و جوانان اعلام کردند که به نفراتی 
که طلا بگیرند 160 ســکه، نقره 80 ســکه و برنز 40 سکه 
تعلق می گیرد. همچنین به مدال آوران در رشته های تیمی 
نصف این پاداش اهدا می شــود. اعلام این موضوع موجی از 
خوشحالی را در بین ورزشکاران به وجود آورد تا آنها با انگیزه 
بسیار بیشتری به تلاش خود ادامه دهند. این تلاش ها مثمر 
ثمر نیز واقع شد و خوشبختانه کاروان های اعزامی موفق ظاهر 
شدند. پس از برگزاری این دو رویداد در اندونزی، ورزشکارانی 
که روی سکو رفته بودند، برای دریافت پاداش ها لحظه شماری 
می کردند؛ اتفاقی که تا امروز هنوز رخ نــداده و این انتظار 

همچنان ادامه دارد. 

   تبدیل شدن سکه به حواله 
وحید سعادت پور ملی پوش بسکتبال با ویلچر، درباره شرایط 
پرداخت پاداش مربوط به قهرمانی تیم ملی بسکتبال با ویلچر 
در بازی های پاراآسیایی 2018 گفت: شنیده ایم که قرار است 
به جای ســکه، به ما حواله یا پول داده شود که این موضوع 
اعضای تیم ملی را دچار اســترس کرده است. این موضوع 
هنوز رسمی نشده، اما شنیده ایم که مسئولان تصمیم لازم 
در این باره را گرفته اند. این موضوع را یکی از مسئولان وزارت 
ورزش که به تمرین تیم ملی آمده بود، عنوان کرد. وی با تاکید 
بر خراب شدن روحیه ملی پوشان پس از خبر تبدیل شدن 
پاداش سکه ای به حواله یا پول گفت: در تیم ملی چند تازه 
داماد داریم که واقعاً ناراحت هستند، چرا که روی این سکه ها 
حساب کرده بودند. در واقع همه ما روی سکه ها حساب کرده 

بودیم. فکر می کردیم که می توانیم با دریافت سکه ها، نزدیک 
به 400 میلیون درآمد داشته باشیم، اما حالا اگر پاداش ها به 
صورت حواله یا پول باشد، نهایتاً 160 میلیون تومان پول به ما 
می رسد. این پول با توجه به گرانی های اخیر و بالا رفتن قیمت 

خانه، فقط می تواند برای رهن خانه هزینه شود.

   چیزی خارج از حق مان را نمی خواهیم
فرهاد کهریزی دارنده مدال برنز دوی 400 متر در بازی های 
پاراآسیایی 2018 جاکارتا هم در این باره به تسنیم گفت: اوضاع 
که خوب نیست. من نه تنها از طرف خودم، بلکه از طرف دیگر 
ورزشکاران حوزه دوومیدانی این حرف ها را مطرح می کنم. با 
دست خالی نمی توان جنگید. ما تا الان جنگیده ایم، اما ادامه 
آن ممکن نیست. هر روز خبر ضد و نقیضی درباره چگونگی 
پرداخت پاداش بازی های پاراآسیایی مطرح می شود که ما را 
نگران می کند. انتظارات باید دو طرفه باشد، اما یک طرفه است. 
ما وظیفه مان را انجام دادیم و به مدال رسیدیم و پرچم ایران را 
بالا بردیم، اما مسئولان هنوز ادای دین نکرده اند. وی ادامه داد: 
نمی دانیم باید در این باره با چه کسی حرف بزنیم. در دیداری که 
با مقام معظم رهبری داشتیم، در این باره صحبت کردیم و ایشان 

خطاب به وزیر ورزش گفتند »قولی که داده اید، انجام بدهید«.

   ادامه ورزش با امید نقد شدن سکه ها
فرود ظفری یکی دیگر از مــدال آوران ایران در اندونزی بود. 
وی در بازی های آسیایی و در رشــته ووشو موفق به کسب 
مدال نقره شد و طبق شرایط اعلام شده، باید 80 سکه به او 
تعلق یابد. ظفری در این باره گفت: مسئولان قول داده بودند 
که سکه بدهند، اما شنیده ام این پاداش تبدیل به حواله یک 
میلیون و 850 هزار تومانی شده است. امیدوار به دریافت سکه 
بودم و با امید رسیدن به آن بود که به تلاشم ادامه می دهم. 
قطعاً این موضوع بر روحیه ورزشکاران تاثیر منفی می گذارد 
و امیدوارم مسئولان توجه بیشتری در این باره داشته باشند.

گل محمدی انتقام دایی را از سایپا می گیرد؟

ژنرال دوباره همسایه برانکو شد
گلایه مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی از خلف وعده مسئولان

سکه های طلا به حواله کاغذی تبدیل شد!

گزارش کوتاه

محمدی: از تصمیمی که چند ماه پیش 
گرفتم، راضی ام

ورزش : ســرمربی تیم ملی کشــتی آزاد گفت: برخی 
آقایان می گفتند چرا ســرمربیگری تیــم ملی را در این 
شــرایط قبول کرده ای، اما حالا مطمئنم که ما چه کار 

خوبی کردیم و خودم از این تصمیم راضی هستم.
غلامرضا محمدی در مورد اینکه گفته می شود وضعیت 
موجود کشتی موجب نارضایتی کادرفنی تیم های ملی 
شده، اظهار داشت: اردوی ما که برقرار است و بلافاصله 
بعد از مسابقات آسیایی تمرینات را دوباره آغاز کردیم. ما 
خودمان را وارد بحث های انتخاباتی نمی کنیم و از همه 
چیز مهم تر برای ما خودِ کشتی است. ما که اردوهای مان 

را برگزار می کنیم و فقط کشتی را می بینیم.
وی با اشــاره به روزهای اولی که مســئولیت فنی تیم 
ملی را قبول کرد و مورد انتقــاد عده زیادی قرار گرفت، 
تصریح کرد: پــس از اتفاقی که 6 ماه پیــش رخ داد، ما 
در شــرایطی بحرانی کنار کشــتی قرار گرفتیم و سعی 
کردیم که وضعیت را سروســامان بدهیم. خداراشکر که 
تا حدود زیادی هم  این اتفاق رخ داد. فرض کنید در این 
مدت سرمربی هم انتخاب نشده بود و ما عملا 6 ماه را از 
دســت داده بودیم، اگر این وضعیت بود واقعا چه به روز 
کشــتی می آمد؟ قطعا همه چیز به هم می ریخت. برخی 
آقایان می گفتند چرا ســرمربیگری تیــم ملی را در این 
شــرایط قبول کرده ای، اما حالا مطمئنم که ما چه کار 
خوبی کردیم و من خودم از این تصمیم راضی هســتم. 
خداراشــکر که در این مدت هم خــوب نتیجه گرفتیم. 
کاری که دلی باشــد، خدا هــم کمک می کنــد که به 

موفقیت منتج شود.

ورزش: امیرحسین فتحی مدیرعامل استقلال در خصوص 
حواشی به وجود آمده در مورد فســخ قرارداد وینفرد شفر 
گفت: شــاید اگر ما می خواســتیم بعد از بازی شــهرآورد 
شــفر را کنار بگذاریم افکار عمومی با ما همراه تر بودند اما 
ما مصلحت اندیشــی نکردیم و امیدوار بودیم که آقای شفر 
بتواند در بازی های باقی مانده نتیجه بگیرد اما اینطور نشد 
و مجبور شدیم که مربی را تغییر دهیم. البته فعلًا قرارداد او 
رسماً فسخ نشده است چون هیچ بندی که به نفع باشگاه در 
قرارداد او باشــد وجود ندارد و همه قرارداد یکطرفه به سود 
آقای شفر است. او افزود: با این حال همه هدف ما این است 
که با جلساتی که برگزار می کنیم با کمترین هزینه با آقای 
شفر به توافق برسیم و یک مربی خارجی جوان، توانمند و با 
رزومه را جایگزین کنیم تا استقلال را به جایگاه خود برساند.

فتحی در مورد شــایعات مختلف در مورد فروختن اللهیار 
صیادمنش نیز گفت: یکی از راه های درآمدزایی باشگاه های 
حرفه ای دنیا ترانسفر بازیکن اســت. در مورد صیادمنش و 
چند بازیکن دیگر هم این موضوع وجود دارد و در خصوص او 
پیشنهادهایی داشته ایم که با آن ها مذاکره کرده ایم و مطمئناً 
اگر صلاح باشگاه باشــد با یک تصمیم خوب او را به باشگاه 
خارجی ترانسفر می کنیم. او در مورد مبلغ قرارداد شفر نیز 
گفت: یکی از مسائلی که کار را برای باشگاه استقلال سخت 
کرد، بسته شدن قراردادهای غیر حرفه ای است. مبلغ این 
قرار داد بالای یک میلیون دلار اســت که با توجه به سن و 
سال او و رزومه کاری که دارند مبلغ بسیار زیادی است. هیچ 
بندی هم به نفع باشگاه وجود ندارد که در صورت الزام بتواند 
قرارداد را فسخ کند، اتفاقی که در فوتبال حرفه ای وجود ندارد. 

مدیرعامل استقلال در پاسخ به این سوال که آیا ساشا شفر 
همچنان آنالیزور این تیم است: توضیح داد: او مدرک معتبر 
آنالیزوری ندارد و یکی از افرادی اســت که بعدها و با مبلغ 
قرارداد بالا به کادر فنی استقلال اضافه شد که دلیل این اتفاق 
را باید از افرادی که قبلاً روی کار بودند سوال کرد! او قرار بود به 
قائمشهر برود که با آوردن گواهی پزشکی به او اجازه دادیم در 
این سفر به همراه تیم نباشد. او در مورد احتمال شکایت شفر 
نیز گفت: همه دوستانی که این قراردادهای عجیب را بسته اند 
شاید به دلیل فشارهای زیاد این تصمیمات را گرفته اند و قطعاً 
هدفشان کمک به باشگاه بوده است. به هواداران بزرگ و عزیز 
استقلال قول می دهم که ما همه تلاش خود را خواهیم کرد 

تا با کمترین آسیب به باشگاه این موضوع را به پایان برسانیم. 
ضمن اینکه آقای شــفر برای ادامه فعالیت مربیگری خود 
مجبور است قراردادش با اســتقلال را به پایان برساند و به 
همین دلیل قطعاً همکاری های لازم را انجام می دهد. همانند 
گرو و نویمایر که با مذاکرات ما بدون هیچ حاشیه و آسیبی 
به باشگاه از تیم جدا شدند. فتحی در پاسخ به این سوال که 
آیا وجود دخالت های شفر در بحث خرید و فروش بازیکنان 
صحت دارد؟ گفت: قطعاً اختیارات یک سرمربی به مستطیل 
سبز ختم می شود و نمی تواند در دیگر حوزه ها دخالت کند 
اما متأسفانه در قرارداد آقای شفر هیچ بندی برای نشان دادن 

حوزه اختیارات او وجود نداشت که کار غیر حرفه ای است. 

امیرمحمد سلطانپور: بر طبق منابع آماری، در 6 لیگ مطرح 
فوتبال اروپا یعنی لیگ برتر انگلیس، چمپیونشــیپ، سری آ، 
بوندس لیگا، لیگ دسته اول فرانسه و لالیگا، 857 بازیکن در این 
تابستان قرارداد خود را باشــگاه های فعلی خود تمام شده دیده 
و باشــگاه های جدید آن ها می توانند بدون پرداخت پول با آن 
ها قرارداد امضا کنند. این می تواند برای باشگاه های فعلی این 
بازیکنان به نوعی یک شکست محسوب شده که نتوانسته اند با 
او برای امضای قرارداد جدید به توافق برسند و رایگان از دستش 

خواهند داد. اما شرایط معمولا برای بازیکنانی که قراردادشان به 
پایان می رسد در تیم های جدید بسیار بهتر خواهد بود و حقوق 
بالاتری را می توانند دریافت کنند. از این 857 بازیکن، مهمترین 
چهره ها در پست های مختلف را جدا کرده و باز از میان آن ها تیمی 

یازده نفره بدون قرارداد را فهرست می کنیم که در زیر می آید:

   دروازه بان
6 دروازه بان برتر که قراردادشان در این تابستان به پایان می 

رسد را می توان نام برد. شــاید نامی ترین آن ها جیانلوئیجی 
بوفون باشد که قراردادش با پاریس سن ژرمن به پایان می رسد. 
دروازه بان ســابق یوونتوس و تیم ملی ایتالیا گزینه نامداری 
است اما با 41 سال ســن و پس از کسب قهرمانی لیگ دسته 
اول فرانسه با پاریس شاید دیگر وقت آن رسیده که دستکش 
هایش را آویــزان کند. هورالیو گومز، آدریــان، آرتور بروش و 
مایکل فورم دیگر نام های مطرح هســتند اما می توان ویلی 
کابایرو دروازه بان دوم چلسی را به عنوان دروازه بان منتخب ا 

زاین جمع انتخاب کرد.

   دفاع
در تابســتان پیش رو شــاهد این خواهیم بود کــه مدافعین 
سرشناس زیادی قرارداد خود را با باشگاه های فعلی خود به آخر 
رسانده و آماده اند به صورت رایگان به باشگاه دیگری بپیوندند. 
گری کیهیل، فیل جاگیلکا، لیتون بینس، کریستین فوکس، 
آنتونیو والنسیا و دیگو گودین مثالی از آن ها هستند اما انتخاب 

ما دو چهره دیگر است.
با اینکه شایعات حکایت از توافق ضمنی داوید لوئیز با باشگاه 
چلسی دارد، اما این مدافع سرشناس برزیلی هنوز خودکار را 

به روی کاغذ نبرده و به احتمال زیاد لندن را ترک خواهد کرد.
در ترکیب ما برای مدافعین وسط، ونسانت کمپانی را در کنار 
داوید لوئیز قرار می دهیم. او این فصل در یازدهمین سال حضور 
خود در منچسترسیتی، به دنبال کسب چهارمین جام قهرمانی 
لیگ برتر است اما در تابستان پیش رو قراردادش منقضی شده 
و شاید دیگر در اندیشه های گواردیولا به عنوان بازیکن ثابت 

جایی نداشته باشد.
در پست دفاع راست، پرافتخارترین بازیکن تاریخ باشگاهی از 
لحاظ کسب جام یعنی دنی آلوز را داریم که قراردادش با پاریس 
به اتمام رسیده در دفاع چپ، مرد زحمتکش قرمزهای لیورپول 

یعنی جیمز میلنر حضور دارد.

  هافبک
در اینجا دو بازیکن را قطعا از منچستریونایتد داریم. خوان ماتا 
و آندر هررا دو هافبک اسپانیایی شیاطین سرخ در این تابستان 
قرارداد خود را تمام شده می بینند و اولی مذاکراتی با بارسلونا 
داشته و دومی تقریبا کار خود را با پاریس سن ژرمن به پایان 

رسانده است.
آدرین رابیو به خاطر عدم تمدید قرارداد با پاریس با این تیم به 
مشکل جدی خورده و مدت هاســت حق تمرین با تیم اصلی 
را ندارد، اما همچنان بسیاری از باشــگاه های مطرح خواهان 
امضای قرارداد با این جوان 24ساله هستند. دو چهره سرشناس 
اما پا به سن گذاشته از بایرن مونیخ یعنی آرین روبن و فرانک 
ریبری نیز در این میان حضور دارند. دنــی ولبک هم هنوز با 
29سال سن می تواند گزینه خوبی برای بسیاری از باشگاه ها 
باشد اما پنج سال حضور پر از مصدومیت در آرسنال کارنامه 

خوبی برای او نبوده است.

   حمله
چلســی این گزینه را دارد که بتواند قرارداد به پایان رســیده 
اولیویه ژیرو را یک سال دیگر تمدید کند. اندی کارول همیشه 
مصدوم، فرناندو یورنته از تاتنهام و پیتر کراوچ 38 ساله را هم 

در این بین داریم.
اما شــاید بهترین بازیکن این جمع دنیل اســتاریج باشد. 
او نیــز دوران پــر از مصدومیتی را در لیورپــول گذرانده 
اما در مورد کیفیت بســیار بالای فوتبال او هیچ شــک و 
شــبهه ای وجود ندارد. دیگر مهاجم انتخابی ما نیز ماریو 
بالوتلی اســت. کســی که در ابتدای فوتبالش با تیم های 
منچسترســیتی و لیورپول قراردادهای سنگین امضا کرد 
اما سه سال پیش توسط یورگن کلوپ از تیم کنار گذشته 
شد و مدتی اســت در لیگ فرانسه و مارســی فوتبالش را 

ادامه می دهد.

سرمربی سابق آبی پوشان پایتخت برای نخستین بار 
بعد از اخراج از سمتش، در استوری اینستاگرام خود 
به این اتفاق واکنش نشان داد. وینفرد شفر در استوری 
خود به زبان انگلیسی نوشته: » از همگی به خاطر پیام 
های بسیار بسیار فوق العاده متشکرم و این پیام ها من 
را بسیار احساساتی کرده است. من نمی توانم پاسخ 
همه پیام های شما را بدهم اما مطمئن باشید که همه 
پیام های شما را می خوانم و شما با این پیام هایتان به 

من قدرت می دهید.«

حساب توئیتر باشگاه چلسی با انتشار توئیتی خبر 
از عرضه لباس جدید این تیــم برای فصل آینده 
داد. توئیتر باشگاه چلسی با انتشار چهار عکس 
مختلف از ســتارگان تیم مردان و زنان چلسی با 
ژســت های مختلف این پیراهن با طرح جدید را 
معرفی کرده و می گوید در این بازی لیگ برتر این 
فصل از آن استفاده خواهد کرد. حضور ادن آزار 
ستاره احتمالا رفتنی این باشگاه در این عکس ها 

از نکات جالب آن است.

چلسیوینفرد شفر
آیاندا پاتوســی بازیکن مورد علاقه استقلالی ها که 
یکی از بهترین خریدهای استقلال در نیم فصل دوم 
به حساب می آید با انتشار اســتوری جدیدش در 
اینستاگرام مدعی شد استقلال عشق شماره یک 
اوست. در این عکس پاتوسی بازیکنان استقلال در 
دید ار مقابل استقلال خوزستان را به عنوان یک تیم 
واقعی معرفی کرده که تنها به دنبال کسب موفقیت 
هستند. فرهاد مجیدی در نخستین تجربه مربیگری 

اش از پاتوسی به عنوان یک بازیکن کلیدی نام برد.

سرمربی سایق تیم ملی ایران و سرمربی کنونی 
تیم ملــی کلمبیا به خبر ناراحــت کننده اخیر 
در مورد ایکر کاســیاس واکنش نشان داد. بعد 
از انتشــار خبر ســکته خفیف ایکر کاسیاس 
دروازه بان مشهور سابق تیم ملی اسپانیا و باشگاه 
رئال مادرید و بازیکن کنونــی پورتو و احتمال 
خداحافظی او از فوتبــال، کارلوس کی روش در 
توئیتی برای او آرزوی سلامتی و بازگشت سریع 

به زمین فوتبال را کرده است.

کارلوس کی روشآیاندا پاتوسی

برای ترانسفر صیادمنش مذاکره کرده ایم

فتحی: قرارداد شفر بالای یک میلیون دلار و یکطرفه است!

ضد  حمله

گل محمدی: حضورم در سایپا کذب است
ورزش : سرمربي تیم فوتبال پدیده شهر خودرو گفت: برخي از رسانه ها 
متاسفانه مطالب کذبي را مطرح مي کنند که حتما به صورت قانوني آن را 
پیگیري خواهم کرد. یحیي گل محمدي ضمن تبریک روز معلم درباره 
شرایط تیمش در هفته هاي پایاني لیگ برتر اظهار کرد: بعد از پیروزي مقابل 
استقلال خوشبختانه تمرینات خوبي را پشت سر گذاشتیم و آماده مصاف 

با تیم سایپا هستیم.
وي در خصوص شایعه حضورش در تیم سایپا نیز گفت: با تمام احترام به 
جامعه رسانه اي که زحمات زیادي را متحمل مي شوند اما متاسفانه برخي 

از رسانه ها با بي اخلاقي زحمات دیگران را هم تخریب مي کنند.
وي ادامه داد: تا پیش از این موضوع بحث حضورم در تیم ملي امید را مطرح 
مي کردند، بعد ازآن هم براي اینکه تمرکز تیم ما را بر هم بزنند با خبر کذب 

توافقم با سایپا به دنبال مسایل دیگري هستند.
گل محمدي افزود: چه طور این موضوع درست در چند روز قبل از بازي ما با 
سایپا مطرح مي کنند.این مطلب که یکي از خبرگزاري هاي رسمي منتشر 
کرده است کذب محض است و حتما آن را به صورت رسمي از مبادي قانوني 

پیگیري خواهم کرد.
سرمربي تیم فوتبال پدیده شــهر خودرو افزود: من سرمربي قانوني تیم 
پدیده شهر خودرو هستم و با این تیم قرار داد دارم و مذاکره کردن با تیم 
دیگر نه تنها اخلاقي نیست بلکه اصلا به آن فکر هم نمي کنم چرا که ما با 
تیم پدیده شهر خودرو در شرایط بسیار خوبي قرار داریم و همه تلاشمان 

کسب سهمیه آسیایي است. 
بویژه با حضور حمیداوي به عنوان مالک باشگاه که به واقع ناجي تیم شده 
است حالا شرایط خوبي داریم که گویا این شرایط خوب براي خیلي ها قابل 

دیدن نیست و قصد دارند به هر شکلي شده به ما ضربه بزنند.

جزئیات دیدار دوستانه ایران و کره جنوبی 
ورزش : فدراسیون فوتبال کره جنوبی جزئیات دیدار دوستانه با تیم های 
فوتبال استرالیا و ایران را منتشر کرد. بر اساس اعلام فدراسیون فوتبال 
کره، شاگردان پائولو بنتو ابتدا باید در شهر بوسان برابر استرالیا قرار بگیرند 
و در ادامه سه شنبه 21 خرداد در ورزشگاه سئول برابر ایران قرار خواهند 
گرفت. دیدار کره جنوبی و استرالیا حاصل توافق دو جانبه دو کشور برای 
برگزاری بازی دوستانه رفت و برگشت بوده است. این دو تیم پیش تر در 

استرالیا در دیدار دوستانه قرار گرفتند.
همچنین کره جنوبی آخرین بار در انتخابی جام جهانی 2018 روسیه برابر 

ایران قرار گرفت که آن دیدار با تساوی بدون گل خاتمه یافت.
کره جنوبی و ایران 30 بار در رویدادهای مختلف برابر هم قرار گرفته اند که 
13 برد سهم ایران بوده است، 8 دیدار دو تیم با تساوی به پایان رسیده است 

و در 9 دیدار نیز کره ای ها برنده زمین بازی را ترک کردند.
این دو دیدار برای پیشــرفت کره ای ها قبل از شروع انتخابی جام جهانی 

2022 است که قرار است در نیمه دوم سال جاری میلادی آغاز شود.

مذاکره تراکتور با علی دایی تکذیب شد
ورزش : باشگاه تراکتورسازی تبریز با صدور اطلاعیه ای مذاکره این باشگاه 

با مربی معروف ایرانی را تکذیب کرد.
متن این اطلاعیه که از طرف روابط عمومی این باشگاه صادر شده به شرح 
زیر است: "در مقطع کنونی که رقابت های لیگ برتر در حال پیگیری است 
اخبار ضد و نقیضی از مذاکره مســئولین تراکتور با مربیان دیگر مطرح 
می شود که روابط عمومی باشگاه با رد کلیه موارد اعلام می دارد مسئولین 
باشگاه هیچ گونه مذاکره ای برای مربیگری نداشته و تمام اینگونه شایعات و 
شیطنت های رسانه ای برای به حاشیه بردن تیم تراکتور می باشد. از این رو 
به اطلاع می رساند هرگونه خبر در خصوص اتفاقات باشگاه تنها از رسانه های 

رسمی تراکتور منتشر می گردد."

بازیکن تراکتورسازی اخراج شد
ورزش : علی طاهران بازیکن تیم تراکتور به دلیل مصاحبه غیر مسئولانه از 

طرف سرمربی تیم در اختیار باشگاه قرار گرفت.
علی طاهران بازیکن تیم تراکتورســازی طی مصاحبه ایی صحبت های 
غیرمسئولانه ای انجام داد که پس از این موضوع این بازیکن با نظر سرمربی 
از تیم کنار گذاشته شــد. طبق تصمیم جرج لیکنز سرمربی تیم، وی در 
اختیار باشگاه قرار گرفته است و تا پایان فصل حق حضور در کنار تیم را 
نخواهد داشــت.تصمیم گیری در خصوص این بازیکن بر عهده کمیته 
انضباطی باشگاه خواهد بود و تا پایان فصل نامبرده حق شرکت در تمرینات 

را نخواهد داشت.

دلیل حضور پسر شفر 
در اردوی استقلال چه بود؟

ورزش : ساشا فرزند وینفرد شفر سرمربی تعلیق شده تیم فوتبال استقلال 
در این تیم کار آنالیز تیم ها را برعهده داشت. او در روز تعلیق خود و پدرش 
به محل تمرین استقلال رفت و زمانی که متوجه شد اجازه حضور آن ها در 
زمین تمرین را نمی دهند، اقدام به فیلمبرداری کرد. یک روز پس از این 
اتفاقات، ساشا به محل اردوی استقلال برای دیدار با استقلال خوزستان رفت 
تا با امیرحسین فتحی مدیرعامل باشگاه صحبت کند. ماجرا این است که 
استقلالی ها از او خواسته بودند که به قائمشهر برود تا به آنالیز دیدار نساجی 
و صنعت نفت آبادان بپردازد. صنعت نفت حریف هفته بیست ونهم استقلال 
در لیگ است. ساشا اما اعلام کرد که بیمار است و امکان رفتن به این سفر را 

ندارد، به همین دلیل نامه  پزشکی را به مسئولان استقلال داد.

اظهارنظر پربازتاب گزینه سرمربیگری 
تیم ملی فوتبال ایران

ورزش : هفته گذشته روزنامه »ساندی پست« اســکاتلند در خبری به 
بررسی گزینه های سرمربیگری تیم ملی اسکاتلند پرداخته و ناخواسته 
اشاره ای به تیم ملی ایران داشته بود. این روزنامه نوشته بود: »دیک ادوکات 
آخرین نام بزرگی است که برای سرمربیگری به تیم اسکاتلند ارتباط داده 
شده است. این مربی هلندی برای مذاکره مدنظر اتحادیه فوتبال اسکاتلند 
است. همچنین علاقه مندی شدیدی از سوی ایران برای جذب ادوکات 
وجود دارد چرا که ایران این مربی 71 ســاله را برای هدایت تیم ملی این 
کشور می خواهد؛ آن هم بعد از پایان قراردادش با تیم اوترخت در ماه ژوئن«

ادوکات اخیراً اظهارنظری درباره سرنوشــت مربیگری اش انجام داده که 
بازتاب گسترده ای در رسانه های هلند و اسکاتلند داشته است.

به گزارش »اسکاتیش ســان«، این مربی هلندی که میهمان یک برنامه 
تلویزیونی بود و از سوی مجری به عنوان سرمربی تیم ملی اسکاتلند معرفی 
شد، به این عنوان واکنش نشان داد. ادوکات گفت: تا الان مذاکره ای با من 
برای سرمربیگری اسکاتلند نشده است اما اگر پیشنهادی باشد، قطعاً آن 
را قبول می کنم. ادوکات پیش از این سابقه کار در تیم گلاسکو رنجرز 
اسکاتلند و تیم های ملی نظیر هلند، کره جنوبی، امارات، بلژیک، روسیه 

و صربستان را داشته است.

منهای فوتبال

هفته 37 لیگ برتر انگلیس
آرسنال - برایتون

      یکشنبه 15 اردیبهشت -  20:00 از شبکه ورزش

هفته 35 سری آ ایتالیا
ناپولی - کالیاری

            یکشنبه 15 اردیبهشت -  23:00 از شبکه ورزش

هفته 37 لیگ برتر انگلیس
چلسی - واتفورد

      یکشنبه 15 اردیبهشت -  17:30 از شبکه ورزش

ورزش در سیما

اوجاقی خبره ورزشی شد
ورزش : وزیر ورزش و جوانان در احکامی جداگانه، دبیر و کارشناس خبره 
فدراسیون ووشو را منصوب کرد. بر اساس این احکام، محمود متدین همچنان 
به عنوان دبیر فدراسیون ووشو فعالیت خواهد کرد.حسین اوجاقی نیز از سوی 

وزیر ورزش به عنوان کارشناس خبره جدید فدراسیون ووشو منصوب شد.

مرتضی کریمی 
سرمربی تیم تکواندو نونهالان شد

ورزش : با اعلام سازمان تیم های ملی تکواندو و پس از تشکیل جلسه کمیته 
فنی فدراسیون تکواندو، مرتضی کریمی به عنوان سرمربی تیم ملی نونهالان 
معرفی شد. پس از تشکیل جلسه کمیته فنی مرتضی کریمی به عنوان سرمربی 
تیم ملی نونهالان انتخاب گردید. همچنین یوسف جنگجو و جواد خاوری به 
عنوان مربیان اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا معرفی شدند و محمدرضا 
یاری و محمد علوی نیز مربیان اعزامی به رقابت های قهرمانی جهان هستند. 
مسابقات قهرمانی آســیا 29 و 30 تیرماه در "امان" اردن برگزار می شود؛ 
همچنین نونهالان 16 تا 19 مردادماه در "تاشکند" ازبکستان رویداد جهانی 

را پیش رو دارند.

صعود نمایندگان کاراته ایران 
در رنکینگ المپیک

ورزش : فدراسیون جهانی کاراته جدیدترین رنکینگ خود را منتشر کرد که 
در آن رتبه کاراته کاهای ایرانی در رنکینگ جهانی و المپیکی تغییر چشمگیری 
داشت. در تازه ترین رنکینگ اعلامی، سجاد گنج زاده با کسب مدال طلای 
لیگ مراکش  با 900 امتیاز، همچنان در رده دوم وزن به اضافه 84 کیلوگرم قرار 
دارد. در همین وزن صالح اباذری با مدال برنز کاراته وان مراکش 2 پله صعود کرد 
و خود را به رتبه سوم رساند و پشت سر گنج زاده قرار گرفت. در سایر اوزان و در 
بخش مردان، علی اصغر آسیابری بعد ازکسب مدال نقره لیگ جهانی مراکش 
5 پله صعود کرد و مهدی قراری زاده نیز از رده 26 به رده 21 رسید. سیدعلی 
کریمی دیگر کاراته کایی بود که 4 پله در وزن 60 کیلوگرم صعود کرد. در بخش 
بانوان نیز فاطمه صادقی 6 پله و حمیده عباسعلی و رزیتا علیپور 5 پله صعود 
کردند.  در رنکینگ المپیکی کاراته کاها نیز تغییرات فراوانی دیده می شود که 
از جمله آن می توان به صعود 5 پله ای آسیابری، یک پله ای گنج زاده و 3 پله ای 
اباذری در بخش مردان و صعود 21 پله ای خاکسار، 7 پله ای عباسعلی و یک 

پله ای علیپور در بخش بانوان اشاره کرد.

قهرمانی قم 
در مسابقات قهرمانی کشور پاراتکواندو

ورزش : چهارمین دوره رقابت های قهرمانی کشور پاراتکواندو در رده جوانان 
و بزرگسالان و اولین دوره این مسابقات در رده نونهالان و نوجوانان با حضور 
50 نفر از 13 استان تهران، فارس، اردبیل، اصفهان، گیلان، کرمان، مرکزی، 
قم، بوشهر، مازندران، لرستان، البرز و آذربایجان غربی در دو بخش کیوروگی و 
پومسه در سالن تکواندو زنده یاد سید سعید مهیمن خانه تکواندو هیئت استان 
تهران برگزار شد. در پایان این رقابت ها تیم استان قم توانست عنوان قهرمانی را 
از آن خود کند و تیم تهران نایب قهرمان شد. همچنین تیم های فارس و ایلام 

به ترتیب در رده های سوم و چهارم قرار گرفتند.

پکن، میزبان کنگره فدراسیون جهانی بسکتبال
ورزش : فدراسیون جهانی بسکتبال )فیبا( اعلام کرد که بیست و یکمین 
کنگره جهانی فیبا روزهای هفتم و هشتم شــهریور 1398 در شهر پکن، 
پایتخت چین برگزار می شــود. در این اجلاس 2 روزه که میزبان آن هتل 
شرایتون پکن است، روسای 213 فدراسیون ملی حاضر خواهند بود تا در مورد 
برنامه ها، گزارش ها و آینده فدراسیون جهانی، بحث و تبادل نظر کنند.کنگره 
فیبا همچنین، روز انتخابات رئیس فدراسیون جهانی و 13 عضو هیئت رئیسه 
این سازمان هم هست. جام جهانی بسکتبال 2019، درست یک روز پس از 
پایان کنگره فیبا با دیدار تیم های چین با ساحل عاج و همچنین لهستان با 

ونزوئلا آغاز خواهد شد.

نفت آبادن قهرمان لیگ برتر بسکتبال شد
ورزش : تیم بسکتبال نفت آبادان با پیروزی مقابل شهرداری گرگان به عنوان 

قهرمانی لیگ برتر بسکتبال رسید.
تیم بسکتبال نفت آبادان با پیروزی 58 بر 55 مقابل شهرداری گرگان در بازی 
چهارم فینال لیگ برتر به عنوان قهرمانی لیگ برتر بسکتبال رسید.نتایج 
کوارترهای این بازی کم امتیاز 11 بر 14، 13 بر 10، 17 بر 12 و 17 بر 19 بود.

رسول مظفری با ثبت 13 امتیاز، 3 ریباند و 5 پاس گل، موثرترین بازیکن  تیم 
نفت آبادان و حامد سهراب نژاد با 14 امتیاز، 9 ریباند و 2 پاس گل، موثرترین 

بازیکن شهرداری گرگان بودند.

۹ بازیکن به اردوی تیم ملی بسکتبال 3 نفره 
دعوت شدند

ورزش : اردوی تیم ملی بسکتبال سه به سه مردان با دعوت از 9 بازیکن از روز 
جمعه آغاز می شود. اردوی آمادگی تیم ملی بسکتبال سه به سه آقایان جهت 
حضور در رقابت های کاپ آسیا در کشور چین از روز جمعه 13 اردیبهشت تا 
چهارشنبه 18 اردیبهشت 98 در سالن بسکتبال مجموعه ورزشی آزادی و زیر 

نظر محمد کسایی پور برگزار خواهد شد.
اسامی دعوت شدگان به اردو به شرح زیر است:

امیر صدیقــی، تهران،نوید خواجه زاده، خراســان رضوی،محمد اوجاقی، 
تهران،مهدی هلی چی، خوزستان،امیرحسین آذری، تهران،علی الله وردی، 
فارس،شایان پورکاوه، چهارمحال و بختیاری،شاهین مقدم، زنجان،ابراهیم 

بیگی، چهارمحال و بختیاری

کدام بازیکنان مشهور اروپایی در تابستان رایگان منتقل می شوند؟

لذت پایان قرارداد!
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فرهنگ و هنر

از نمايشگاه كتاب

سلبريتى ها مرز نمى شناسند
مصاحبه اى از آقاى محمدباقر مفيدى كيا، كارگردان سينما و تلويزيون خواندم 
كه وى گفته بود: بايد شاعران به عنوان مولد فرهنگ ايرانى جاى سلبريتى هاى 
سطحى را در رسانه ها بگيرند. به نظر او مهم است كه شاعر چهره شناخته شده 

براى مردم باشد نه يك بازيگر دست چندم سينما.
وى با تأكيد بر اين نكته كه يكى از راه هايى كه بتوان از هجمه فرهنگ سلبريتى  
زده كاست اين است كه افراد اهل تفكر و ادب نيز به جوانان معرفى شوند و در 
توصيف خود از شاعران گفته است: آنان اهل ساختن مفاهيم و توليد فرهنگى 
هستند و برخلاف خواننده ها و بازيگران كه مجرى افكار ديگرانند، يك شاعر 
يا نويسنده خود مولد فرهنگ است. بر همين اساس، چنين افرادى شايسته 
هستند كه به عنوان يك چهره و الگوى فرهنگى معرفى شوند. وى ادامه داده 
اســت: وقتى براى يك بازيگر يا خواننده با سطح فرهنگى معمولى از طرف 
سرمايه گذاران و رسانه ها هزينه اى گزاف مى شود تا با چهره سازى رسانه اى از او 
به اسم كار فرهنگى هنرى، شرايط تجارت فرهنگى و كسب سود فراهم شود، 
در چنين فضايى چرا نبايد براى يك نويسنده يا شاعر كه شخصيت فرهنگى 
پخته  تر و عميق  ترى دارد و مرجعيت فكرى سلامت  ترى دارد، هزينه شود تا او 

نيز به چشم بيايد و مورد وثوق جامعه قرار گيرد؟ 
حرف هاى ايشــان البته نشان دهنده دلسوزى او براى فرهنگ، انديشه و هنر 
است، اما به عنوان كسى كه سال هاست به تماشاى شعر امروز مشغولم، فكر 
مى كنم اندكى خوشبينانه است و آقاى كارگردان چندان با پشت صحنه ادبيات 

امروز ايران آشنا نيست.
اين تصور كه فرهنگ سلبريتى ســازى و سلبريتى زدگى منحصر و معدود به 
سينماست، تصور درستى نيست. سلبريتى سازى به يك حوزه خاص محدود 
نيست و اتفاقاً در ادبيات هم امروز اين نگاه به شكلى جدى دنبال مى شود، نه 
فقط از طرف ســرمايه داران و يا ناشران، حتى از طرف سازمان هاى دولتى و 
با پول مردم. سلبريتى هاى ادبى هم مانند سلبريتى هاى سينمايى در سطح 
حركت مى كنند، عواطف و احساسات مردم را تحريك مى كنند و با عوامانه و 
سطحى كردن عرصه ادبيات و هنر به دنبال اين هستند كه خود را مطرح كنند، 
درست مانند سينما كه گاهى چهره، صدا و فيگور يك بازيگر تنها دليل معروف 
بودن و سلبريتى شدن او مى شود، در شعر هم سلبريتى هايى داريم كه به خاطر 
آرايش مو، ريش، نحوه شعرخواندن و اطوار مخصوص خود در دكلمه معروف 
شــده اند. درست مانند سينما كه يكسرى سلبريتى فقط با تكرار حرف هاى 
عوامانه و بدون داشتن تحليل از وضعيت اجتماعى خود مطرح شده اند، در شعر 
و داستان هم افرادى داريم كه تنها كارشان اين است كه در سيل، زلزله و غرق 
شدن كشتى جلو بيفتند و بيت هاى سستى به نظم بكشند و نام خود را مطرح 
كنند. احتمالاً آقاى مفيدى كيا از پول هاى ميليونى كه براى خريد كانال هاى 
تلگرامى و صفحات اينستاگرام پر طرفدار براى به اشتراك گذاشتن شعرواره هاى 
برخى شاعرنمايان رد و بدل مى شود، خبر ندارند. برخى هشتگ هايى را كه به 
اسم شعر به اشتراك گذاشته مى شود، دنبال كنيد؛ تعجب مى كنيد كه برخى 
اسم ها در صفحات مجازى به عنوان شاعر تكرار مى شود كه شما هيچ شناختى 
از كارنامه ادبى آن ها نداريد و نمى توانيد مولد فرهنگى بشناسيدشان اما در ذهن 
جوانان و نوجوانان به عنوان شاعر ثبت شده اند، سلبريتى هايى كه نتيجه سرمايه 
گذارى ميليونى در شبكه هاى اجتماعى اند و نه كار، تلاش، مطالعه و تمرين در 
فضاى واقعى ادبيات. ضمن اينكه همان سلبريتى هاى سينمايى هم به حوزه 
تخصصى خود بسنده نمى كنند و تا چند مجموعه شعر و چند نمايشگاه نقاشى 
برپا نكنند دست بردار نيستند. اين وسط ناشرانى كه آثار شاعران داراى كارنامه 
و خوب را منتشر نمى كنند اما براى چاپ نوشته هاى سست و اشعار بى ارزش 

فلان ستاره سينما سر و دست مى شكنند، مقصرند. 
البته در عرصه ادبيات، حضور چهره هاى فرهنگى و مولد فرهنگ بيشــتر از 
عرصه هاى ديگر هنرى اســت. البته هنوز شعر هنر اول كشور ماست و مردم 
شاعران خوب و شعر خوب را ارج مى نهند ولى بايد پذيرفت در اين عرصه هم 
خيلى چيزها عوض شــده است. كافى است سرى به همين نمايشگاه كتاب 
بزنيد و ببينيد براى امضا گرفتن چه شــاعران و داستان نويسانى صف بسته 
مى شود.غربت ادبيات را وقتى حس خواهيد كرد كه خيلى ها ابوتراب خسروى 

را نمى شناسند اما براى امضاى روزبه معين صف مى بندند. 

«سلمان ما» رونمايى شد
فارس: آييــن رونمايى از كتاب 
«ســلمان ما» اثر رضا كاشــانى 
در سالن نشســت هاى نمايشگاه 
برگزار شــد. رحيم  كتاب تهران 
مخدومى، نويســنده و پژوهشگر 
در اين مراســم گفت: اين كتاب 
كار بزرگى است كه بايد حق آن ادا شود. انتخاب چنين سوژه اى نشان از 
تيزبينى نويسنده دارد زيرا در حوزه هاى دينى سوژه هاى فراوانى داريم. 
مغفول ماندن اين ســوژه ها و مظلوميت اين چهره ها گلايه اى را متوجه 

اهالى هنر مى كند.

صف طولانى براى «يحيى» برقعى 
امضاى  جشــن  فرهنگ و هنر: 
پنجميــن مجموعه شــعر جديد 
حميدرضا برقعى در نمايشگاه كتاب 
در حالى برگزار شد كه صف طولانى 
مخاطبان، اين شاعر آيينى را براى 
بار دوم به نمايشــگاه كتــاب آورد. 

گفتنى است اين صف امضا تا بيرون از سالن شبستان ادامه داشت.
بتازگى مجموعه اشعار برقعى با عنوان «پنجره» از سوى انتشارات فصل پنجم 

منتشر شده كه در نمايشگاه براى نخستين بار عرضه مى شود.

«صحن فيروزه» به نمايشگاه كتاب رسيد
فرهنگ و هنر: «صحن فيروزه» 
فاطمه  از  اثــر  تازه ترين  عنــوان 
نانى زاد است كه براى نخستين بار 
از سوى انتشارات شهرستان ادب 
در ســى و دومين دوره نمايشگاه 
است.  تهران عرضه شــده  كتاب 
كتاب حاضر شامل تازه سروده هاى اين شاعر جوان در موضوعاتى آيينى و 
عاشقانه است. از جمله مضامينى كه در اين اثر نانى زاد به چشم مى خورد،  
اشــعار او درباره جبهه مقاومت اسلامى است. نانى زاد در سال هاى گذشته 
تلاش داشــته تا درباره حوادث پيرامون خود، بى تفاوت نبوده و شــعرش 

آيينه اين اتفاقات باشد. 

سينماى سعيد سهيلى تا چه اندازه در فضاى اجتماعى تأثيرگذار است؟

لودگى كلامى به جاى كمدى سياسى
 فرهنــگ و هنر/ صبا كريمى  ســينماى 
كمدى جدا از هدف ايجاد سرگرمى و لذت براى 
مخاطب گاهى دنبال اهداف ديگرى در لايه هاى 
زيرين خود هم مى رود. هجــو، هزل موضوعات 
جدى و اشاراتى در قالب طعنه هاى طنز و گزنده 
خاصيت آثار كمدى است و زمانى كه موضوع آن 
مسائل سياسى باشد به دليل حساسيت هايى كه 
ايــن موضوعات در جامعه دارد بيش از پيش هم 
به چشم خواهد آمد. فضاى جامعه ما به گونه اى 
است كه ناخواسته مســائل فرهنگى، اقتصادى 
و اجتماعى گاهى با سياســت آميخته مى شود 
و عجيب نيســت وقتى در يك كمدى شــاهد 

طعنه هاى سياسى باشيم.
«اخراجى ها»، «گشت  ارشاد»، «تلفن همراه رئيس 
جمهور»، «مصادره»، «ايران برگر»، «اكسيدان»، 
«مارموز» و... تنها نمونه هايى از فيلم هاى كمدى با 
رگه هاى سياسى اند. پرسش اينجاست كه آنچه از 
سينماى كمدى بيرون مى آيد و گاهى هم نقبى به 
نارضايتى هاى اجتماعى و مسائل سياسى مى زند 
تا چه حد در فضــاى اجتماعى رخنه مى كند و 
اساســاً تأثيرگذارى آن چگونه است. نمونه اخير 
اين ســينما، «ژن خوك» ساخته سعيد سهيلى 
اســت كه در ادامه فيلم هاى نيش و كنايه دارش 
همچون دوگانه «گشت ارشاد» و «كلاشينكف» 
ساخته اســت. فيلمى كه اين بار سراغ ژن هاى 
متفاوت جامعه رفته و برخلاف آنچه خودشان فكر 
مى كنند ژن خوب هستند، آن ها را با لحنى گزنده 
«ژن خوك» خطاب مى كند. فيلم تازه ســهيلى 
برخلاف «گشــت2» كه با فروش 19 ميلياردى 
توانست رتبه پنجم پرفروش  ترين فيلم هاى تاريخ 
سينماى ايران را به دست بياورد، نتوانسته پس از 
6 هفته، فروش خود را به 3 ميليارد برســاند و با 
وجود اينكه موضوع حساســى دارد اما ظاهراً آن 
گونه كه بايد به مذاق مخاطبانش خوش نيامده 

است.

 برخورد عاميانه با چالش هاى عميق
حسين ســلطان محمدى، منتقد سينما درباره 
ارجاعات سياســى در فيلم هاى كمدى مى گويد: 
كمدى از برخورد غيرمتعارف با مســائل جدى 
جامعه ايجاد مى شود و طبعاً غيرمنتظره بودن آن 
مردم را به خنده وادار مى كند. معمولاً شوخى ها 
در جامعه به نوع نگاه و انتخاب واژگانى برمى گردد 
كه ما به صورت روزمره از آن ها استفاده مى كنيم. 
فضاى مجازى، جامعه امروز را بسيار با خود درگير 
كرده و انتقادات و تمسخرهايى نسبت به وضعيت 
موجــود در جامعه اعــم از بحث هاى اجتماعى، 
فرهنگى، برخورد ايجابى يا ســلبى حكومت و... 
در اين فضا موجب شــده مردم هر جايى به اين 
مباحث بربخورند احساس كنند كه همه مسائل 

ختم به مباحث سياسى مى شود. 
وى در ادامه مى افزايد: در حالى كه از گذشته هم 
اين گونه نبوده و سياســت به مسائلى در حوزه 
كسب قدرت و مديريت جمعى از جامعه مرتبط 
مى شده و متمركز بر حاكميت طلبى و حاكميت 

پذيرى بوده اســت اما در جامعه ما وضع به گونه 
ديگرى است و هر كس كه بتواند از طعنه، مزاح و 
شوخى هايى كه در فضاى مجازى وجود دارد، در 
فضاى ســنتى و شفاهى بهترين كلمات و طعنه 
آميزترين را استفاده كند به ظاهر برنده است. در 
ســال هاى اخير مسائلى همچون فضاى سياسى 
و آسيب هايش، اختلاس ها، نگرش هاى متفاوت 
جناح هاى سياســى نســبت به يكديگر، فضاى 
مجازى و همه آنچه كه در ســطح عموم جامعه، 
روشنفكران و رجال سياسى در حركت است مردم 
را درگير كرده و موجب شده با استفاده از قدرت 
كلمات، نگاه طعنه آميز، هجو و هزل داشته باشند. 
حال فيلمســاز از مجموع اين ها فيلم مى سازد و 
تصميم مى گيرد يا به صــورت عاميانه به آن ها 
بپردازد كه نتيجه اش فيلم هايى مانند «تگزاس»، 
«لس آنجلس تهــران»، «هزارپا» و حتى فيلمى 
مانند «گشت ارشاد» مى شــود كه سازندگانش 
معتقدند اثرى سياســى اســت اما بــه نظرم به 
صورت عام به اين مباحث پرداخته شــده است 
و در ســطح مقامات يا سياست به مفهوم قدرت 
طلبى كمتر اثرى ديده ايم و از اين زاويه كمتر به 
آن پرداخته شــده و تمام مزاح و طعنه هايى كه 
به اختلاس ها و ژن خوب زده مى شود صرفاً تك 
نمونه هايى كه مطرح شده را به تصوير مى كشند 
و هيچگاه به صورت عمــده روند و جريان آن را 

بررسى نمى كنند.

 سانسور، يا عدم ذكاوت سازنده؟!
وى دليل عدم پرداخت مســتقيم به اين جريان 
را عدم ذكاوت ســازنده اثــر مى داند و مى گويد: 
بــه نظرم اين طور كه فكر كنيم سانســور اجازه 
نمى دهد به اين مضامين پرداخته شــود، اشتباه 

است. من يك عبارتى از بهمن فرمان آرا ديدم كه 
برايم بسيار جالب بود. او جايى گفته است اگر به 
من بگويند يك يا چند پلان فيلمم را حذف كنم 
نگران نيســتم چون چيزى از اثر كم نمى شود و 
در واقع روال مفهوم داستانى كه تعريف مى كنم 
يكسان است و از ريتم خارج نمى شود. فيلمساز 
وقتى اثرى مى ســازد بايد بداند در چه چارچوبى 
باشد و چه ضوابط و قواعدى را بايد رعايت كند و 
سليقه هاى مسئولان گوناگون متأثر از جناح هاى 
مختلف سياسى، متأثر از نگرش هاى فرهنگى و 
مذهبى كه در جامعه قدرت است را در نظر بگيرد؛ 
اگر همه اين ها را بشناسد طبيعتاً با خط قرمزها 
آشناست و مسير را مى شناسد و مى تواند با وجوه 

و جنبه هاى گوناگون آن بازى كند.
اين كارشناس فرهنگى تأكيد مى كند: فيلم «ژن 
خوك» هم همين گونه است. براساس ماجراى ژن 

خوب شكل گرفته و به نظرم اينجا شكل بدترى 
پيدا كرده است و طعنه نه چندان معقولى مى زند 
كه مى توان آن را بيشــتر بازى كلامى دانست و 
در واقــع نوعى از حرص ناشــى از انفعال و عدم 
توانايى در مقابل اين افراد را به نمايش مى گذارد. 
ژن خوب به همان بحث آقازاده ها برمى گردد كه 
از قديم مطرح بــوده و امروز به ژن خوب تبديل 
شده اســت و در راستاى تحول واژگانى اين واژه 
جايگزين شده است. در مفهوم آقازادگى يك نوع 
اختيار سوء استفاده وجود داشت اما در مفهوم ژن 
كه امروز اســتفاده مى شود اختيارى وجود ندارد 
و خودشان فكر مى كنند ذاتاً نسل آن ها اين گونه 

شكل گرفته و پرورش يافته است.

 طعنه هاى سياسى كه تأثيرگذار نيستند
اين منتقد به طعنه هاى سياســى در فيلم هاى 
سعيد سهيلى اشاره مى كند و مى گويد: به نظرم 
فيلم هاى سهيلى همچون دوگانه «گشت ارشاد» 
و «ژن خوك» اشاراتى دارد اما چندان تأثيرگذار 
نيست. طعنه هاى سياسى در واقع وانمود كردن 
به اين مسئله است كه من مى توانم كمى تندتر 
به جلو حركت كنم. ســهيلى هم شايد از همان 
جهتى حركتى كــرد كه گاهــى حاتمى كيا و 
ده نمكى را به آن منسوب مى كنيم. سعيد سهيلى 
نيز به يكسرى سليقه ها و مديريت هاى سينمايى 
در دوره 40 ساله پس از انقلاب نزديك بود. همان 
طور كه در مورد امثــال حاتمى كيا و ده نمكى 
معتقديم كه هاله اى حمايتى اطرافشــان شكل 
گرفته و مى توانند فراتر از فيلمسازان بدون حامى 
به اين گونه مباحث بپردازند و خودشان را درگير 
اين فضا كنند، ســهيلى هم از اين فضا استفاده 
كرده است اما خروجى آثار طنزش كه آميخته با 

طعنه و كنايه است هيچ اثرگذارى سياسى ندارد.

 «آژانس شيشه اى» تأثيرگذارتر است 
يا «گشت ارشاد»؟

ســلطان محمدى با مطرح كردن يك پرسش اين 
طور ادامه مى دهد: به نظر شــما تأثير سياسى كه 
در گــذر زمان در اثرى مانند «آژانس شيشــه اى» 
وجود دارد بيشــتر است يا مزاح هاى كلامى كه در 
«گشت ارشاد» و فيلمى مانند «نهنگ عنبر» مى آيد؟ 
مشخص اســت كه در نمونه اول تغييرات دوره اى 
فضاى سياسى را بهتر مى توان ديد، حتى «باديگارد» 
نيز نمونه خوب ديگرى اســت كه مى توانيم به آن 
اشاره كنيم. نسل قديمى انقلاب بايد در حال حاضر 
به چه چيزى توجه كنــد و از چه چيزهايى غافل 
شده است؟ سبك حفاظتى ايده آل امروز چيست؟ 
پرسش هايى كه پاسخ آن ها به خوبى در «باديگارد» 
داده شده است. اما نگاهى به «گشت ارشاد» نشان 
مى دهد كه بيشتر با يك بازى زبانى روبه رو هستيم 
كه گاهى به قدرى تكرار شده كه در واقع تكرار بيش 
از حد آن را فاقد اثر مى كند. ســعيد سهيلى با اين 
سبك فيلمسازى وانمود مى كند كه با نگاه سياسى 
جلو مى رود و اثرش سياسى است در حالى كه صرفاً 

درگير بازى كلامى است.
اين منتقد اضافه مى كند: در سال هاى اخير وانمود 
كرده ايم كه جامعه غمگين اســت در حالى كه در 
سطح شــهر پر از شادى است. در واقع براى توجيه 
اين همه كمدى كم ارزش و اصطلاحاً من درآوردى 
بســادگى به لودگى كلامى رســيده ايم. مشخص 
اســت كه اگر پرداختن درست به مباحث سياسى 
مدنظر باشد چه فيلمســازانى از نگاهى درست به 
آن پرداخته اند. مى بينيم چه كســانى بيشتر محل 
توجه يا حمله بودند. حتى خود حاتمى كيا هم اين 
تغييرات را داشته است. اخيراً هم به عنوان هنرمند 
سال انقلاب انتخاب شد و هوشنگ گلمكانى نيز به 
تغييرات وى اشــاره كرد و گفت: من حاتمى كياى 
قديمــى را كه فيلم مى ســاخت و اعتراض كلامى 
نمى كرد بيشتر دوست دارم و مى بينيم كه حاتمى 
كيا مى گويد من همانم و اين نشان مى دهد فيلمش، 
شخصيتش و نگاه سياسى اش به قدرى جدى است 
كه روى جامعه تأثيرگذار اســت اما سطح متوسط 
جامعه با اين شكل كمدى ها همچون «ژن خوك» 
يا كمدى هايى همچون «رحمان 1400»، «تگزاس» 
و... به تســكين درونى و روانى مى رسد، اما كسانى 
كه به دنبال تأثيرگذارى هستند قطعاً فيلمى مانند 
«باديگارد» را قدرتمندتر از آثارى همچون «گشت 
ارشاد» مى دانند. اين منتقد به نمونه ديگرى اشاره 
مى كند و مى گويد: «بوى پيراهن يوسف» با محوريت 
انتظار ساخته شده است، آقاى ده نمكى هم درباره 
«زندانى ها» مدعى اســت كه اثــرش درباره مفهوم 
انتظار اســت و به نظرم كمتر كسى جز خود ايشان 
بــه مفهوم انتظار در فيلم پى برده اســت؛ بنابراين 
نتيجه مى گيريم شيوه بيان موضوع، ارزش و ميزان 
تأثيرگذارى آن را نشــان مى دهد و بعضاً فيلم هاى 
كمدى كه گاهى تكه پرانى هاى سياســى مى كنند 

عملاً تأثيرى در فضاى جامعه ندارند.

برش

ســلطان محمدى: به نظر شما تاثير 
سياســى كه در گذر زمان در اثرى 
مانند «آژانس شيشــه اى» وجود 
دارد بيشــتر اســت يا مــزاح هاى 
كلامى كه در «گشــت ارشاد» يك 
و دو و فيلمــى مانند «نهنگ عنبر» 
مى آيد؟ مشــخص اســت كــه در 
نمونه اول تغييرات دوره اى فضاى 
سياسى را بهتر مى توان ديد، حتى 
«باديگارد» نيز نمونه خوب ديگرى 

است 

گفت وگو با فرهاد حسن زاده، برنده لوح سپاس جايزه هانس كريستين آندرسن براى بازآفرينى داستان بيژن و منيژه شاهنامه فردوسى

در ادبيات كهن ايرانى، داستان هاى مدرن داشته ايم
ادب و هنر- خديجه زمانيان: فرهاد حسن زاده از جمله نويسندگاني 
است كه آثار بي شــماري از او روانه بازار كتاب شده است. نوشتن را 
با نگارش نمايشــنامه اي در نوجواني آغاز كرد و نخستين كتابي هم 
كه از او منتشــر شد در ســال 70 و با عنوان «ماجراي روباه و زنبور» بود. يكي از 
ويژگي هاي جالب توجه درباره اين نويسنده و روزنامه نگار اين است كه به داستان ها 
و رمان هايش اجازه مي دهد خودشان ژانر و گروه سني مناسب را بيابند! براي انتشار 
بيش از 80 اثر كه حدود 50 عنوان از آن ها برگرفته از واقعيت هســتند موفق به 
كسب جوايز متعددي شده كه از جمله آن ها مي توان به عنوان برگزيده جشنواره هاي 
«سروش نوجوان»، «كتاب ســال جمهوري اسلامي ايران»، «كتاب هاي آموزشي 
رشد»، «انجمن فرهنگي ناشران كتاب كودك»، «جشنواره مطبوعات كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوانان»، «مهرگان» و« قلم زرين» اشاره كرد. آثار حسن زاده به 
زبان هاي انگليسي، مالايي، چيني و بتازگي هم به تركي استانبولي ترجمه شده اند. 
فرهاد حســن زاده در عرصه جهانى هم خوش درخشيده است، در عرصه جهانى 
مى توان به دريافت لوح ســپاس جايزه هانس كريستين اندرسن در سال 2018 و 

همچنين ديپلم افتخار براى كتاب «زيبا صدايم كن» از سوى IBBY اشاره كرد.
بتازگى از اين نويسنده كتابى به بازار آمده است با عنوان «برف و آفتاب». اين كتاب 
بازآفرينى داستان بيژن و منيژه شاهنامه فردوسى به شمار مى رود كه روايت آن به 
شــكل رمان درآمده و با فصل بندى و ديالوگ همراه است. نويسنده در بازنويسى، 

داستان را از آن خود مى كند، يعنى يك اثر را با نگاه خود ارائه مى دهد.
«برف وآفتاب» كتابى برگرفته از ادبيات كهن است كه با تم عاشقانه براى نوجوانان 

و از سوى نشر فاطمى منتشر شده است.  
با توجه به اينكه حســن زاده پيش از اين هم چندين اثر داســتانى از روى ادبيات 
كهن بازآفرينى كرده اســت، گفت وگوى ما را با او درباره اصول و قواعد بازآفرينى 

موفق بخوانيد.

 ضرورت بازآفرينى براى مخاطب كودك و نوجوان امروز چيست؟ 
دغدغه اوليه من هميشه تأليف و خلق يك اثر خلاقانه است، 
اما نبايد از بازآفرينى متون كهن هم غافل شد. ضرورت 
دارد متون كهن براى نسل امروز و به زبان و پيام امروزى 
بازآفرينى شــوند، چون ما دچار يك گسست فرهنگى 
شــده ايم و اگر اين گسست ترميم نشود بايد شكست 
فرهنگى را تجربه كرد. ما ريشه هايى داريم كه اگر آن 
را از ياد ببريم، خواسته و ناخواسته اين درخت تنومند 
فرهنگى را با ندانم كارى هايى كه مى بينيم مى خشكانيم، 
بنابراين بازآفرينى و بازنويســى ضرورت دارد. 
ضمن اينكــه فناورى جهان امــروز آن قدر 
فريبنده و قدرتمند اســت كه همه چيز را 
مى پوشاند و بر همه چيز مسلط مى شود. 
در اين شــرايط اصالت ها ناپيدا مى شوند 
و اين مســئله خيلى مهم اســت كه 
به بچه ها بگوييم ما در گذشــته چه 
بــدون هياهوهاى  البته  داشــته ايم، 
بازآفرينى  و  بازنويســى  نوستالوژيكى. 
سبب مى شود بچه ها را با قصه ها، افسانه ها 
و مثل ها آشنا كنيم و اين، كار بزرگى است.

 چه شد براى بازآفرينى سراغ داستان بيژن و منيژه رفتيد؟ 
كمى اتفاقى بود؛ مثل خيلى از اختراعات اتفاقى. يكى از دوســتان ناشر سال پيش 
در پى انتشار عاشقانه هاى كلاسيك به من اصرار كرد اين كار را انجام دهم. با آنكه 
همان طور كه گفتم براى من تأليف در اولويت اســت اما وقتى كارهاى بازآفرينى و 
بازنويسى نويســندگان را مى ديدم و چنگى هم به دل نمى زد، تصميم گرفتم يك 
بازآفرينى متفاوت انجام دهم، اين پيشنهاد را قبول كردم و انجام دادم، اما انتشار كار 
طول كشيد و من مجبور شدم كار را از ناشر پس بگيرم و به انتشارات فاطمى سپردم.

 در بازآفرينى يك اثر، نويســنده بايد بر چه نكاتى تأكيد كند تا كار از 
بازنويسى صرف فاصله بگيرد و به سمت بازآفرينى برود؟

جهان بازآفرينى يك جهان گسترده است كه ورود به اين دنيا بايد همراه با عشق، 
علاقه، قدرت تخيل و توانايى نوشتن همراه باشد. شايد بازنويسى يا بازآفرينى هايى 
كه ما مى بينيم و به دل ما نمى نشيند، يكى از اين شروط را ندارد. بايد نويسنده با 
متون رسمى كلاسيك آشنا باشد و زبان متون را دريافت كند و با زمانه و شرايط 
تاريخى آن دوران آشنا باشد، بايد متن را به تمامى بفهمد و در آن غرق شود و در 
نهايت متن را از آن خودش كند. من وقتى متن كهن را مى خوانم به فكر ســاده 
نوشتن آن نيســتم؛ مى خواهم آن را از آن خودم كنم، به آن نزديك مى شوم و به 
درونش مى روم، از فيلتر خودم و تجربيات خودم عبور مى دهم و محصول جديدى 
خلق مى كنم كه اين محصول بن مايه اش همان داستان است، اما در ارائه اش تفاوت 
است. به طور كلى بازآفرينى با سه عنصر شكل مى گيرد: زبان، ساختار و محتوا. در 
زبان مشــخص است چون مربوط به دوره و زمانى خاص است از واژه هايى استفاده 
شــده است كه مربوط به همان دوران اســت و حتى براى بزرگسالان هم ممكن 
اســت قابل درك نباشد؛ پس نويسنده بايد بتواند دايره واژگان امروزى را استفاده 
كند و همان متن و مفاهيم را منتقل كند. نكته دوم ساختار و ساختمان اثر است؛ 
نويسنده بايد در بازآفرينى به ساختار و ساختمان هاى رمان امروزى نزديك شود، 
يعنى داستان را با صحنه آرايى، شخصيت پردازى، ديالوگ هاى قدرتمند، فصل بندى، 

روابط على و معلولى و شروع و پايان هاى تأثيرگذار همراه كند.

  براى بازآفرينى مى توان به همه متون كهن رجوع كرد؟ 
از نظر محتوا شايد هر محتوايى را نشود براى كودك و نوجوان مطرح كرد، بخصوص 
كه متون كهن ما بيشــتر داستان هاى خيلى عاشــقانه و مفاهيمى هستند كه با 
معيارهاى امروز سازگار نيستند. اگر چه من داستان «بيژن و منيژه» را انتخاب كردم 
كه عاشقانه است، چون فكر مى كنم عشق هميشگى است، يعنى از كودكى در نهاد 
انسان هست تا مرگ. نوجوان ها كه در پى شناخت خودشان هستند وقتى تبلور آن را 
در ديگران ببينند، تجربه خاصى پيدا مى كنند كه اين تجربه براى آن ها جذاب خواهد 
بود. اما جدا از اين مسئله، شايد بخش اعظم داستان ها را بشود كار كرد. داستان هايى 
كه در آن موضوع پهلوانى، گذشــت، ايثار، وجوه انسانى، بخشش، دوست داشتن، 
كمك به ديگران و احترام بزرگ ترها وجود داشته باشد. موضوعات و مفاهيمى كه در 
روزمره با آن درگيريم و فقط هم خاص كشور ايران نيست و متعلق به همه جا هست.

 بازآفرين چقدر بايد به متن اصلى وفادار باشد؟ 
پى رنگ و خط اصلى داستان را بايد حفظ كرد و به آن وفادار بود. در ساختار افسانه ها، 
نويسنده در پى توضيح روابط على و معلولى نيست. چيزى را به شيوه قصه گوها مى گويد 
كه بايد آن را پذيرفت، اما همين اثر وقتى بازآفرينى مى شود بايد وقايع بر اساس علت 
و معلول پيش بروند و دليل اينكه قهرمان فلان عمل داستانى را انجام داده بايد توسط 

بازآفرين مشخص شود. اين مسئله داستان را براى بچه هاى امروز كه هوشمند هستند 
منطقى تر مى كند. در بازآفرينى، همين مسائل توسط نويسنده به پيكره اصلى داستان 

اضافه مى شود.

 حتماً براى بازآفرينى داســتان بيژن و منيژه، با تعمق و غور بيشترى به 
شاهنامه رجوع كرديد. به چه دريافت جديدى از شاهنامه و فردوسى رسيديد؟ 
من پيش از اين از داســتان خســرو و شيرين نظامى و از آثار سعدى و مولوى هم 
بازآفرينى كرده بودم. وقتى از نگاه يك بازآفرين اين آثار را خواندم و كالبد شكافى 
كردم، به قدرت قلم و تخيل اين قله هاى ادبى پى بردم كه در آن زمان چقدر خوب و 
عالمانه و مسلط عناصر داستانى، اوج و فرودها و تعليق هاى داستانى را در اشعارشان 

مورد استفاده قرار داده اند و همه اين عناصر را به خدمت داستان درآورده اند. 
 به هر حال همه اين ها داستان هايى منظوم هستند كه در اين نوع داستان ها دست 
نويسنده بسته است و چون براساس افسانه اند و در افسانه ها روابط على و معلولى 
وجود ندارد باز هم داستان باورپذير خلق شده است. من از اين جهت با خواندن اين 
داستان ها و كتاب ها به خودم افتخار كردم كه ما پيش از اينكه داستان هاى مدرن و 

امروزى را تجربه كنيم آن ها را در ادبياتمان داشته ايم.
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